
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6563
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γυµνάσιο Κάτω Μηλιάς Πιερίας, το 9ο Δηµοτικό
Σχολείο Βύρωνα, τα Γυµνάσια Πύργου και Μαραθόκαµπου
Σάµου, το Γυµνάσιο Αστυπάλαιας, το Γυµνάσιο Χάρακα Ηρα-
κλείου Κρήτης, σπουδαστές δηµοσιογραφίας του Οµίλου
Ant1 και ο πρώην Βουλευτής κ. Α. Καραµάριος, σελ. 6580,
6586, 6587, 6591, 6593, 6594

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6589
4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα
µε το νόµο περί "Ποινικής ευθύνης των Υπουργών", όπως
ισχύει: α) Δικογραφία κατά του Υπουργού Προστασίας του
Πολίτη κ. Χρήστου Παπουτσή και β) Δικογραφία κατά του
πρώην Υπουργού Οικονοµικών κ. Γεωργίου Παπακωνσταντί-
νου, σελ. 6591

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 6563 - 6564
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

6564 - 6579
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 5 Μαρτίου 2012, σελ. 6580
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:                                                                    
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

σχετικά µε την ένταξη στο ΕΣΠΑ του έργου "άρδευση –
ύδρευση” του Κάτω Βάλτου Αµφιλοχίας, σελ. 6581

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων µη κατάργησης των Οργανισµών
Εργατικής Κατοικίας και Εργατικής Εστίας, σελ. 6582

γ) Προς την Υπουργό Παιδείας, Δια Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε τα εξεταστικά κέντρα για τους
µαθητές ΑµΕΑ στις Πανελλαδικές Εξετάσεις, σελ. 6584

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε τα στοιχεία της EUROSTAT για το επίπεδο

φτώχειας στην Ελλάδα, σελ. 6587
ii. σχετικά µε την ανάγκη ίδρυσης περισσότερων στεγνών

προγραµµάτων απεξάρτησης, σελ. 6591
iii. σχετικά µε την ανάγκη κατασκευής και λειτουργίας νο-

σοκοµείου στην Ανατολική Αττική, σελ. 6596
ε) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,

σχετικά µε τη µεταφορά πιστώσεων από τους λογαριασµούς
των αεροδροµίων Ρόδου και Κω για τη χρηµατοδότηση
απαλλοτριώσεων του αεροδροµίου Χίου, σελ. 6593

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ                                                                                        
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 6588 - 6597                                                                                               
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β., σελ. 6563 - 6588
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Αθήνα, σήµερα στις 2 Μαρτίου, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΥΡΩΝΑ ΠΟΛΥΔΩΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 1η Μαρτίου
2012 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα πρακτικά της ]ΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµ-
πτης 1ης Μαρτίου 2012 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της διεθνούς σύµβασης για την
ίδρυση του Κέντρου Επιβολής του Νόµου στη Νοτιοανατολική
Ευρώπη-Southeast European Law Enforcement Center (SELEC)»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Έλενα Ράπτη, Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ)
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Κυ-
θήρων εκφράζει την αντίθεσή του στο άρθρο 59 παράγραφος 2
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών που αφορά
«Ρυθµίσεις για την τοπική αυτοδιοίκηση».

2) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ)
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Αί-
γινας αιτείται την επανεξέταση θέµατος που αφορά την υποβάθ-
µιση του Παραρτήµατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Αίγινας.

3) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Μουζακίου αιτείται την
οικονοµική ενίσχυση του δήµου για την αντιµετώπιση των έκτα-
κτων αναγκών που δηµιουργήθηκαν από την πρόσθετη θεοµη-
νία.

4) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Διοικητικό Συβούλιο του  Πα-
ραθεριστικού Οικοδοµικού Συνεταιρισµού Υπαξιωµατικών και
Αστυφυλάκων Τ. Αστυνοµίας Πόλεων αιτείται την επίλυση θέµα-
τος που αφορά έκταση που είχε αγορασθεί νοµίµως στην πε-
ριοχή Κάµπος, στην τ. Κοινότητα Αγίου Σεραφείµ Νοµού Φθιώ-
τιδας µε σκοπό την κατασκευή πρώτης ή παραθεριστικής κατοι-
κίας, αλλά έχει χαρακτηρισθεί «Natura» από το 2006.

5) Η Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Λοκρών Ν. Φθιώτιδας αι-
τείται την άµεση αναβάθµιση του Πυροσβεστικού Κλιµακίου
Αταλάντης σε Πυροσβεστική Υπηρεσία.

6) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Χρυσούλα Στασινοπούλου
αιτείται την άµεση  επίλυση θέµατος που αφορά καθυστέρηση
µεταβίβασης σύνταξης χηρείας. 

7) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Φώτιος Μαραθωνίτης, Πο-
λιτικός Μηχανικός ΠΕ αιτείται τη µετάθεσή του στο ΤΑΣ Αχαρνών
εξαιτίας προσωπικού προβλήµατος.

8) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Θεόφιλος Σαββαϊδης,
άτοµο που ανήκει στην ευπαθή κοινωνική οµάδα των ΑΜΕΑ κα-
ταγγέλλει την παράνοµη και καταχρηστική λήξη της σύµβασης
εργασίας που είχε συνάψει µε Δήµο της Περιφέρειας Δυτικής
Μακεδονίας όπου εργαζόταν.

9) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Αιµιλία Κοντογιάννη, συν-
ταξιούχος ΟΑΕΕ αιτείται την επανεξέταση της συντάξεως που
λαµβάνει από τον ΟΑΕΕ για τη διερεύνηση τυχόν λάθους.

10) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Ερ-
γαζοµένων-Υπαλλήλων Ιδρυµάτων και Κληροδοτηµάτων  αιτείται
την άµεση τακτοποίηση οικονοµικών θεµάτων που αφορούν το
Γηροκοµείο Άµφισσας προκειµένου να µη διακοπεί  η λειτουργία
του.

11) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Κώστας Βαγιανός καταγ-
γέλλει απαράδεκτες µεθοδεύσεις του Διοικητή του Νοσοκοµείου
Νικαίας κ. Ρέσσου στην κρίση για τη θέση του Συντονιστή Διευ-
θυντή της Α’ Χειρουργικής Κλινικής.

12) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΤΡΙΝΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Δήµος Ανδρίτσαινας-Κρεστένων αιτείται
την οικονοµική ενίσχυση του δήµου εξαιτίας των έντονων καιρι-
κών φαινοµένων.

13) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ  - ΠΑ-
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ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ζ’

Παρασκευή 2 Μαρτίου 2012



ΠΑΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  καθηγητές της Τεχνι-
κής Εκπαίδευσης  (ΤΕ01.20 Αισθητικής) µε τριαντάµηνη προϋπη-
ρεσία αιτούνται τον άµεσο διορισµό τους.

14) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ  - ΠΑ-
ΠΑΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εκπαι-
δευτικών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Παιονίας εκφράζει την
αντίθεσή του στη  φηµολογούµενη περικοπή του επιδόµατος πα-
ραµεθόριων περιοχών.

15) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Κτηνοτρόφων Νοµού
Καβάλας αιτείται τη λήψη µέτρων για την επίλυση θεµάτων  του
κλάδου.

16) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ηλίας Τσιάπας προτείνει
µέθοδο έγκαιρης πρόγνωσης και εξουδετέρωσης σεισµών και
έκρηξης ηφαιστείων.

17) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος για τα Ανθρώπινα
Δικαιώµατα Οικογενειών Αγνοουµένων και Πεσόντων Κυπριακής
Τραγωδίας 1974 διαµαρτύρεται για τη διακοπή της παροχής πο-
λεµικών συντάξεων στους ελάχιστους εναποµείναντες γονείς και
συγγενείς Ελλαδιτών πεσόντων και αγνοουµένων Αξιωµατικών -
Υπαξιωµατικών και Οπλιτών του στρατοπέδου της ΕΛΔΥΚ.

18) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Σταµατία-Άρτεµις Παλα-
κτσόγλου αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά επανεξέτασή
της από επιτροπή του ΙΚΑ για συνέχιση καταβολής αναπηρικής
σύνταξης που λαµβάνει.

19) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑ-
ΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Καρύστου
Νοµού Εύβοιας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τη φηµολογού-
µενη  υποβάθµιση του νοσοκοµείου της περιοχής.

20) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΔΑΜΙΑΝΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων στις Δηµοτικές
Επιχειρήσεις Ύδρευσης και Αποχέτευσης των ΟΤΑ Νοµού Χα-
νίων αιτείται να ενηµερωθεί σχετικά µε τη συνέχιση της λειτουρ-
γίας και το θεσµικό πλαίσιο των Δηµοτικών Επιχειρήσεων
Ύδρευσης και Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ).

21) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ)
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Κυ-
θήρων Νοµού Αττικής εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τη µη εκ-
πλήρωση συµβατικών υποχρεώσεων του αεροµεταφορέα
Olympic Air.

22) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Μόνιµη Επιτροπή Σητείας του Τεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδας/Τµήµα Ανατολικής Κρήτης διαµαρτύρε-
ται για τη διατύπωση του άρθρου 14 του σχεδίου προεδρικού
διατάγµατος: «Κατηγορίες και περιεχόµενο χρήσεων γης» µε την
οποία καταργείται στην πράξη η εκτός σχεδίου δόµηση κατοικίας
στις θεσµοθετηµένες ζώνες γεωργικής γης.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην πλήρη αποδυ-

νάµωση του Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας στην Πάτρα.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στη µόλυνση του πο-
ταµού Σελινούντα και το χείµαρρο της Μιλιαγκούς.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά αίτηµα του Δη-
µάρχου Ερυµάνθου για ενίσχυση του έργου της επέκτασης του
φράγµατος Πείρου-Παραπείρου.

26) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ)
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η ‘Ενωση Πο-
δοσφαιρικών Σωµατείων Πειραιά αιτείται τη συµβολή των αρµο-
δίων για την υποστήριξη του παµπειραϊκού ποδοσφαιρικού
Πειραιά.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλαδικός Σύλλογος «SOS
Τροχαία Εγκλήµατα» εκφράζει την αντίθεσή του στο θέµα της
παραγραφής των τροχαίων εγκληµάτων.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Μαργαρίτα Παπαδοπούλου
αιτείται την άµεση αποκατάσταση του ονόµατός της, καθώς και
την  απόδοση της οικονοµικής αποζηµίωσης που της αντιστοι-
χεί.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Σερβίων-Βελβεντού
αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του ΙΚΑ Σερβίων.

30) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο του
Δήµου Δυτικής Μάνης καταθέτει απόφασή του για ζητήµατα δη-
µόσιας υγείας των κατοίκων και των επισκεπτών της περιοχής,
αιτούµενο την υποστήριξη των αρµοδίων.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Αναπτυξιακή Ανώνυµη Εταιρεία
ΟΤΑ «ΗΛΕΙΑΚΗ Α.Ε.» αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά
την αδειοδότηση κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων σε ορεινά
χωριά του Νοµού Ηλείας.

32) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία   αιτείται να εντατικοποιηθούν οι έλεγχοι των
υπηρεσιών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
ώστε να αποφευχθούν οι παράνοµες εισαγωγές µη εγκεκριµένων
φυτοπροστατευτικών ουσιών στη χώρα µας.

33) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Πύλου-Νέστορος κα-
ταθέτει πρακτικό του δηµοτικού συµβουλίου και υποβάλλει πρό-
ταση µεταβολής σχολικών µονάδων πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης
για το σχολικό έτος 2012-2013.

B. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 1832/23-11-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μπεκίρη Μιχαήλ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-534/02-02-2012  έγ-
γραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης Ανταγωνιστι-
κότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 2654/12-12-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παπαδηµούλη Δηµήτριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/19/ΑΣ

2002/02-02-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακό-
λουθη απάντηση:

6572 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 3823/05-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Χαρακόπουλου Μάξιµου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ΥΑΠΕ/Φ38/οικ.

2653/02-02-2012  έγγραφο  από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 3839/05-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γαληνού Σπυρίδωνος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-8/02-02-2012

έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 4300/11-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ανδριανού Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/1475/93/02-

02-2012  έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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6578 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



6. Στην µε αριθµό 4556/17-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/24/ΑΣ 2194

δις/02-02-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακό-
λουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Δευτέρας 5 Μαρτίου 2012.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Πρώτου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 567/24-2-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Μπεν-
τενιώτη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε τις διαφορές στις τιµές των προϊόντων µε-
ταξύ παραγωγού και καταναλωτή.

2. Η µε αριθµό 581/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σίµου Κεδίκογλου προς τον Υπουργό
Επικρατείας, σχετικά µε τις διοικήσεις των δηµοσίων µέσων ενη-
µέρωσης.

3. Η µε αριθµό 584/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Ζιώγα προς
την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων έγκρισης κρατικού κονδυλίου προς
τους Δήµους για τη σίτιση των σχολείων της Θεσσαλονίκης. 

4. Η µε αριθµό 590/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις ελλείψεις παροχών
υγείας στο νησί του Πόρου.

5. Η µε αριθµό 588/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κριτσω-
τάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, σχετικά µε τους απεργούς της «Ελληνικής Χαλυβουργίας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Δεύτερου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 563/24-2-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ηλία Καρανίκα
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τη στελέχωση
των περιφερειακών ιατρείων των αποµακρυσµένων περιοχών

από γιατρούς που υπηρετούν την στρατιωτική τους θητεία.  
2. Η µε αριθµό 582/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευσταθίου Κωνσταντινίδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την επαναλειτουργία του Ορυχείου Βεύης στη Φλώ-
ρινα. 

3. Η µε αριθµό 586/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπακων-
σταντίνου προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης παραλαβής των
σχολικών βιβλίων από τους µαθητές της Χώρας.

4. Η µε αριθµό 591/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε την καθυστέρηση στην απορρόφηση των κοινο-
τικών πόρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω βόρεια και δυτικά θεω-
ρεία, σαράντα έξι σπουδαστές δηµοσιογραφίας και δύο συνοδοί
-καθηγητές του Οµίλου ΑΝΤ1 στο πλαίσιο του εκπαιδευτικού
τους προγράµµατος. 

Με την ευκαιρία τους ενηµερώνω ότι τώρα είναι ώρα κοινο-
βουλευτικού ελέγχου. Η συζήτηση περιορίζεται µεταξύ του ερω-
τώντος Βουλευτού και του απαντώντος Υπουργού. Δεν µετέχει
κανείς άλλος στη συζήτηση των ερωτήσεων αλληλοδιαδόχως και
γι’ αυτό δεν παρίστανται άλλοι Βουλευτές στην Αίθουσα. Μετά
τις ερωτήσεις θα ακολουθήσει η συζήτηση επερώτησης, όπου οι
επερωτώντες συνάδελφοι Βουλευτές θα αναπτύξουν την επερώ-
τησή τους. 

Η Βουλή, λοιπόν, καλωσορίζει τους σπουδαστές δηµοσιογρα-
φίας του Οµίλου ΑΝΤ1 και τους δύο συνοδούς καθηγητές. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

6580 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 578/28-2-2012 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστι-
κού Κινήµατος κ. Ανδρέα Μακρυπίδη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την ένταξη στο
ΕΣΠΑ του έργου «άρδευση-ύδρευση» του Κάτω Βάλτου Αµφιλο-
χίας. 

Στην επίκαιρη ερώτηση εκ µέρους της Κυβέρνησης θα απαν-
τήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάν-
νης Δριβελέγκας. 

Παρακαλείται ο κ. Ανδρέας Μακρυπίδης να λάβει το λόγο,
προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το έργο της άρδευσης του Κάτω Βάλτου

και της ύδρευσης του ευρύτερου Καλλικράτειου Δήµου Αµφιλο-
χίας είναι ένα σηµαντικό έργο που αφορά µία µεγάλη περιοχή
που έχει να κάνει µε την αντιµετώπιση ολοκλήρωσης των υποδο-
µών που έχει ανάγκη αυτή η περιοχή και ως προς την άρδευση
µίας έκτασης εκατό χιλιάδων και πλέον στρεµµάτων, αλλά και
της ύδρευσης του Δήµου Αµφιλοχίας, είκοσι χιλιάδων κατοίκων
και πλέον. 

Σε µία περίοδο όπου υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα στην πε-
ριοχή µας, όσον αφορά τις υποδοµές άρδευσης, ενόψει της προ-
σπάθειας που γίνεται για την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών
µετά την αντιµετώπιση του προβλήµατος που είχε να κάνει µε
την καλλιέργεια του καπνού και το τέλος της καλλιέργειάς του,
οι κάτοικοι της ευρύτερης περιοχής προσπαθούν να µπουν σε
νέες δυναµικές καλλιέργειες και χρειάζεται αυτή η προσπάθεια
να στηριχθεί µέσα από την ολοκλήρωση των υποδοµών. Άρα το
θέµα της υποδοµής όσον αφορά την άρδευση είναι αναγκαίο και
χρειάζεται τη στήριξη της πολιτείας και της Κυβέρνησης. 

Επίσης, το θέµα της ύδρευσης του Δήµου Αµφιλοχίας που σή-
µερα υδρεύεται είτε από υδροδεξαµενές είτε από πηγές που
εξαντλούν τον υδροφόρο ορίζοντα, νοµίζω ότι εγκυµονεί κινδύ-
νους και για τους κατοίκους αλλά και µε τα γενικότερα προβλή-
µατα που υπάρχουν όσον αφορά την ανοµβρία, θα υπάρξει στο
µέλλον πρόβληµα για όλη αυτήν την περιοχή όσον αφορά την
ύδρευση. 

Νοµίζω ότι το έργο που ξεκινάει από τον Αχελώο και καταλήγει
στην ευρύτερη περιοχή της Αµφιλοχίας θα λύσει σοβαρά προ-
βλήµατα και άρδευσης της περιοχής και ύδρευσης του δήµου
και εκτιµώ ότι σήµερα που βρίσκεται σε εξέλιξη το έργο αυτό –
είναι περίπου έξι χρόνια που έχει δηµοπρατηθεί, από το 2006-
χρειάζεται να επιταχυνθούν οι διαδικασίες ολοκλήρωσης και των
µελετών, αλλά και των υπόλοιπων έργων που είναι σε εξέλιξη,
ούτως ώστε το επόµενο χρονικό διάστηµα των δύο-τριών ετών
να έχει ολοκληρωθεί.

Αυτό θα δώσει τόνωση και στην περιοχή, όσον αφορά τον
αγροτικό τοµέα, αλλά θα λύσει και το σοβαρό πρόβληµα που έχει
η περιοχή, όσον αφορά την ύδρευση του Δήµου Αµφιλοχίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ανδρέα Μακρυπίδη.
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας, να απαντήσει στον ερωτώντα συ-
νάδελφο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητέ συνάδελφε, πράγµατι αυτό το έργο είναι πάρα πολύ
σηµαντικό για την περιοχή σας. Άλλωστε, είναι µία δυναµική πε-
ριοχή. Γνωρίζω τους ανθρώπους που δραστηριοποιούνται εκεί
πολλά χρόνια και ξέρω ότι είναι πρωτοποριακοί στις προσπά-
θειες. Ακολουθούν τις προκλήσεις των καιρών, οργανώνονται σε
οµάδες παραγωγών. Δείχνουν, δηλαδή, µια µεγάλη δραστηριό-
τητα για να παράξουµε προϊόντα, πράγµα απαραίτητο για να βγει
και η χώρα από την κρίση. 

Τέτοια έργα εµείς τα βλέπουµε µε πολύ καλό µάτι στο Υπουρ-

γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, στo πλαίσιo βεβαίως,
του εφικτού και του δυνατού των χρηµατικών πόρων που υπάρ-
χουν. Ξέρω ότι ασχολείστε χρόνια και µε αυτά τα ζητήµατα και
γνωρίζετε ότι το πρόγραµµα «Αλέξανδρος Μπαλτατζής» είχε δε-
σµεύσεις 1.400.000.000 ευρώ, όταν οι πόροι ήταν 473 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Γι’ αυτό, λοιπόν, προσπαθούµε να εντάξουµε τα
πλήρους αναγκαιότητας έργα. Ένα απ’ αυτά είναι και το έργο
ύδρευσης-άρδευσης του Κάτω Βάλτου και της Αµφιλοχίας. Βε-
βαίως, γνωρίζετε και εσείς και εµείς ότι περιµένουµε την ολοκλή-
ρωση της µελέτης, η οποία έχει δηµοπρατηθεί. Οι υπηρεσίες µου
είπαν ότι θα είναι έτοιµη στο τέλος του 2013. Μακάρι να είναι
έτοιµη πιο µπροστά. Αυτό που µπορώ εγώ να σας πω αυτήν τη
στιγµή είναι ότι θα βάλουµε ένα χρηµατικό ποσό για το έργο
αυτό, έτσι ώστε να υπάρχει δέσµευση για την καινούργια προ-
γραµµατική περίοδο, την περίοδο, δηλαδή, 2014-2020. Και αυτό,
γιατί πρέπει να ολοκληρωθεί πρώτα η µελέτη για να βρούµε και
το ακριβές ποσό του έργου. 

Πάντως αναγνωρίζουµε τη σηµασία του. Και είναι διάθεσή µας
και πρόθεσή µας να κάνουµε τα αδύνατα-δυνατά για να µπει σε
µια πορεία υλοποίησης το έργο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Δριβελέγκα.
Παρακαλείται ο κ. Ανδρέας Μακρυπίδης να λάβει το λόγο για

δευτερολογία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που κι εσείς προσωπικά, αλλά και συ-

νολικά η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
γνωρίζει την περιοχή µας, γνωρίζει τα προβλήµατα της περιοχής
µας, γνωρίζει τις ανάγκες της περιοχής. Όπως είπατε, γνωρίζετε
τους ανθρώπους, οι οποίοι δραστηριοποιούνται στον πρωτογενή
αγροτικό τοµέα και στηρίζετε αυτές τις προσπάθειές τους, σε
µια εποχή µάλιστα όπου υπάρχει η αναγκαιότητα να έχουµε προ-
ϊόντα ανταγωνιστικά, ποιοτικά, για να µπορούν να καλύπτουν και
τις εγχώριες ανάγκες, αλλά να είναι και εξαγώγιµα, όπως τα σπα-
ράγγια, για παράδειγµα, στην περιοχή µας, των οποίων η καλ-
λιέργεια έχει αναπτυχθεί σε µεγάλο βαθµό και στο σύνολό τους
σχεδόν γίνεται εξαγωγή στη Γερµανία και στη Γαλλία. Όµως,
αυτή και µόνο η πραγµατικότητα επιβάλλει σε όλους µας να
υπάρξει αυτή η στήριξη, όσον αφορά την ολοκλήρωση των υπο-
δοµών. 

Κύριε Υπουργέ, για µας τους Αιτωλοακαρνάνες γενικότερα,
αλλά και για τη συγκεκριµένη περιοχή της Ακαρνανίας είναι αδια-
νόητο να υπάρχουν τόσοι υδάτινοι πόροι από τον Αχελώο και να
χάνονται στο Ιόνιο ή να γίνεται προσπάθεια να µεταφερθούν υδά-
τινοι πόροι από τον Αχελώο στο θεσσαλικό κάµπο και να στερεί-
ται η Αιτωλοακαρνανία αυτών των υποδοµών και αυτών των
νερών, που έχει ανάγκη ο αγροτικός τοµέας. Από εκεί ξεκινάµε
και ζητάµε –απαιτούµε, θα έλεγα- από την Κυβέρνηση το συγκε-
κριµένο έργο να ολοκληρωθεί σε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµ-
µα. Είπα και προηγουµένως ότι έχει ξεκινήσει από το 2006 και
αυτήν τη στιγµή υπάρχει µία µεγάλη καθυστέρηση, όσον αφορά
τη χρηµατοδότηση των µελετών. Μετά από πιέσεις, και το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά και το Υπουργείο Υποδο-
µών προχώρησαν σε δηµοπράτηση της µελέτης για τα υπόλοιπα
αναγκαία έργα στη διώρυγα Δ1, αλλά και όσον αφορά τη διώ-
ρυγα της Αµφιλοχίας και του Κάτω Βάλτου, αλλά και όσον αφορά
το αντλιοστάσιο στην Αµφιλοχία, το οποίο θα είναι κοµβικό ση-
µείο ολοκλήρωσης του έργου.

Η χρηµατοδότηση της µελέτης έχει εξασφαλισθεί και θα γίνει
δηµοπράτηση στα µέσα Απριλίου του 2012. 

Η επίκαιρη ερώτησή µου είχε σα στόχο να ζητήσω από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο πλαίσιο της αναθεώρησης
του προγράµµατος «Αλέξανδρος Μπαλτατζής» να εντάξει ένα
µέρος από τα ποσά που χρειάζεται αυτό το έργο στον τοµέα της
άρδευσης που είναι αρµοδιότητά σας. Αυτό µπορεί να γίνει γιατί
µαζί µε τα Υπουργεία Υποδοµών και Ανάπτυξης µέσα από το
ΕΣΠΑ µπορούν να εξευρεθούν οι απαιτούµενοι πόροι ώστε να
προχωρήσουµε τάχιστα µετά την ολοκλήρωση της µελέτης µε
το συγκεκριµένο απαιτούµενο κονδύλι των 12 περίπου εκατοµ-
µυρίων ευρώ που χρειάζεται, ούτως ώστε να µπορέσουµε το
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υπόλοιπο 35% του έργου να γίνει το επόµενο χρονικό διάστηµα
ως «γέφυρα» στο νέο πρόγραµµα στη νέα προγραµµατική πε-
ρίοδο.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι σήµερα είναι µεγάλη ευκαιρία και
για σας προσωπικά, αλλά και για την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης να κάνετε την υπέρβαση, να εξευρε-
θούν οι ελάχιστοι –κατά τη γνώµη µας- πόροι που είναι της
τάξεως των 10 µε 12 εκατοµµυρίων, ώστε να ενταχθεί το έργο
το επόµενο χρονικό διάστηµα µε την ολοκλήρωση της µελέτης,
ούτως ώστε να µπορέσουµε να επιταχύνουµε τις διαδικασίες
ολοκλήρωσης των έργων στο προβλεπόµενο χρονικό διάστηµα
και να µπούµε στην τελική ευθεία για την ολοκλήρωση της µελέ-
της για το υπόλοιπο 35% του έργου. 

Εγώ έχω εµπιστοσύνη και σε σας και στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και πιστεύω ότι σήµερα κι
εσείς από το Βήµα αυτό µπορείτε να δώσετε µία ελπίδα και µία
αισιοδοξία στην περιοχή µας και στους κατοίκους και κυρίως,
στους αγρότες της περιοχής της Αµφιλοχίας και του Βάλτου
γιατί το χρειαζόµαστε, γιατί το επιβάλλουν οι συνθήκες, γιατί
πρέπει αυτός ο τόπος, αυτοί οι κάτοικοι να αρχίσουν επιτέλους
να χαµογελάνε και αυτό είναι στο χέρι το δικό σας προσωπικά,
του Υπουργείου αλλά και της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μακρυπίδη.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, κύριος Δριβελέγκας για να δευτερολογήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, γνωρίζουµε την
αναγκαιότητα του έργου. Άλλωστε εσείς έχετε έλθει και έχουµε
κάνει συζητήσεις και µε τους φορείς και µε τον Υπουργό κ. Σκαν-
δαλίδη. Έχουµε κάνει τη συζήτηση και όλοι έχουµε αναγνωρίσει
ότι είναι ένα έργο το οποίο πρέπει επιτέλους να τελειώσει, γιατί
εδώ έχουµε και ένα άλλο φαινόµενο: Χρηµατοδοτούνται έργα τα
οποία κρατάνε και δέκα χρόνια, ολοκληρώνονται και στο τέλος
δεν υπάρχουν δίκτυα, µε αποτέλεσµα να πηγαίνουν σχεδόν χα-
µένα τα λεφτά και να µην ολοκληρώνονται. 

Επειδή αυτό το έργο είναι σε εξέλιξη και, όπως σωστά είπατε,
έχει ολοκληρωθεί περίπου το 60% µε 65% του έργου, υπάρχει
ένας λόγος παραπάνω για να ολοκληρωθεί. Για να ξέρουµε όµως
το ακριβές ποσό, πρέπει να ολοκληρωθεί η µελέτη η οποία ήδη
έχει χρηµατοδοτηθεί για να δεσµεύσουµε τα χρήµατα για την
ολοκλήρωση του έργου. 

Εµείς αυτό που έχουµε συζητήσει και για το οποίο δεσµευό-
µαστε και σήµερα εδώ είναι ότι απ’ αυτά που δεν υπάρχουν θα
βρούµε ένα κονδύλι το οποίο βεβαίως, δεν θα είναι αυτής της
τάξης αυτήν τη στιγµή –για να µη σας δίνω µεγάλες προσδοκίες
και ελπίδες- σ’ ό,τι έχει σχέση µε το ποσό. Αυτό που θα κάνουµε
είναι να βρούµε αυτά τα χρήµατα, να µπει το έργο σε µία πορεία
υλοποίησης και σ’ ένα χρόνο που θα έχουµε την καινούργια προ-
γραµµατική περίοδο να µπορέσουµε να το χρηµατοδοτήσουµε
εξ ολοκλήρου κι έτσι να τελειώσει ένα έργο το οποίο είναι παρα-
πάνω από αναγκαίο σε µία περιοχή που πραγµατικά παράγει.
Επιτέλους σ’ αυτήν τη χώρα, αυτοί που παράγουν πρέπει να αν-
ταµείβονται κιόλας και αυτό κάνει η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Δριβελέγκα.
Η δεύτερη µε αριθµό 579/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεράσιµου Για-
κουµάτου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την εφαρ-
µογή του νόµου για τη ρύθµιση αγοράς παιγνίων δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφε-
ται.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 583/28-2-2012 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος Χαλβατζή προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης σχετικά µε τη λήψη µέτρων
µη κατάργησης των Οργανισµών Εργατικής Κατοικίας και Εργα-
τικής Εστίας.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει

εκ µέρους της Κυβερνήσεως ο Υπουργός κ. Γεώργιος Κουτρου-
µάνης.

Ορίστε, κύριε Χαλβατζή, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την
επίκαιρη ερώτησή σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι εργαζόµενοι αναγνωρίζουν, κύριε Πρόεδρε, ότι ο Οργανι-

σµός Εργατικής Κατοικίας και ο Οργανισµός Εργατικής Εστίας
έχουν µία θετική συµβολή, έχουν επιτελέσει και επιτελούν –µέχρι
τώρα τουλάχιστον, µέχρι σήµερα- ένα σηµαντικό κοινωνικό έργο.
Και, βέβαια, το έργο αυτό γίνεται µε δαπάνες των εργαζοµένων. 

Μέσα, όµως, στη γενική, σαρωτική επίθεση που αναπτύσσεται
ενάντια στα εργασιακά, ασφαλιστικά, κοινωνικά δικαιώµατα και
µε αφορµή, πρόφαση την τρόικα και το µνηµόνιο, σαρώνεται όλη
αυτή η δραστηριότητα και του Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας
και του Οργανισµού Εργατικής Εστίας.

Τελικά, όλα γίνονται για να υπηρετηθεί το µεγάλο κεφάλαιο.
Διότι πολύ φοβούµαστε ότι αυτές οι δραστηριότητες, αυτές οι
κοινωνικές προσφορές που υπήρχαν µέχρι σήµερα, σε λίγο
καιρό θα περάσουν σε ιδιωτικά χέρια.

Εδώ πρέπει να πούµε, κύριε Υπουργέ, ότι δηµιουργούνται τε-
ράστια, εκρηκτικά προβλήµατα στους εργαζόµενους. Όχι µόνο
στους περίπου χίλιους τετρακόσιους εργαζόµενους σε αυτούς
τους οργανισµούς, αλλά σε δεκάδες χιλιάδες εργαζόµενους που
έχουν πάρει δάνεια από τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας, σε
αυτούς οι οποίοι έχουν να πληρώσουν επιτόκια και που σιγά –
σιγά, όταν περάσουν στις τράπεζες αυτοί οι οργανισµοί, θα αλ-
λάξει άρδην το καθεστώς. 

Επίσης, δύο χιλιάδες παιδιά φιλοξενούνται στους είκοσι πέντε
βρεφονηπιακούς σταθµούς, µε αποτέλεσµα τα παιδιά αυτά να
βρίσκονται στον αέρα. 

Και, βεβαίως, υπάρχει τεράστια περιουσία αυτών των οργανι-
σµών, η οποία φοβούµαστε ότι θα κάνει φτερά.

Υπάρχουν χρέη του ΙΚΑ προς τους δύο οργανισµούς, αλλά
υπάρχουν και τεράστια περιουσιακά στοιχεία. Υπάρχουν φιλέτα
του Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας, τα οποία τα εποφθαλµι-
ούν µεγάλοι τραπεζικοί και άλλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, γιατί
βρίσκονται σε περιοχές όπως η Χαλκιδική. 

Και, βεβαίως, µέσα σε αυτήν την κατάργηση του Οργανισµού
Εργατικής Κατοικίας, δέχεται ένα τεράστιο πλήγµα και το συνδι-
καλιστικό κίνηµα, γιατί τα εργατικά κέντρα, άλλοι συνδικαλιστικοί
φορείς, στηρίζονται από τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας.

Τα ερωτήµατα µας είναι: Τι θα κάνει η Κυβέρνηση; Ψηφίστη-
καν, πάρθηκαν αποφάσεις. Εµείς λέµε ότι δεν πρέπει να καταρ-
γηθούν αυτοί οι οργανισµοί, ότι το ΙΚΑ θα πρέπει να καταβάλει
τις υποχρεώσεις του απέναντι στους οργανισµούς. Θα πρέπει να
υπάρξει, κατά την άποψή µας, άµεση κρατική χρηµατοδότηση
όχι απλά για να συνεχιστούν και να ολοκληρωθούν τα έργα που
έχουν ξεκινήσει, αλλά για να µην παύσει αυτή η δραστηριότητα
του Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας.

Θεωρούµε ότι πρέπει να εξασφαλιστεί µόνιµη και σταθερή
δουλειά για τους εργαζόµενους και όχι σε µία µεταβατική πε-
ρίοδο, η οποία µπορεί να τελειώσει και οι εργαζόµενοι –πολλοί
από αυτούς ή όλοι- µε βάση την αξιολόγηση –όπως δήλωσε ο
Υπουργός- να βρεθούν στο δρόµο.

Επίσης, δεν πρέπει να κλείσει κανένας βρεφονηπιακός σταθ-
µός. 

Σήµερα που χειµάζονται πλατιά τµήµατα των εργαζοµένων,
αυτή η κατάργηση των δύο Οργανισµών, συσσωρεύει καινούργια
προβλήµατα σε αυτούς οι οποίοι ήδη υποφέρουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαλβατζή.
Παρακαλείται ο Υπουργός κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης, να

λάβει το λόγο προκειµένου να απαντήσει στον ερωτώντα συνά-
δελφο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι γεγονός ότι οι δύο φορείς, ο Οργανι-
σµός Εργατικής Κατοικίας και ο Οργανισµός Εργατικής Εστίας,
είναι από τους φορείς εκείνους που παρέχουν σηµαντικές υπη-
ρεσίες σε ένα µεγάλο αριθµό εργαζοµένων, ασφαλισµένων στον
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ιδιωτικό τοµέα.
Πάνω από οκτακόσιες χιλιάδες είναι ωφελούµενοι κάθε χρόνο

µέσα από τα προγράµµατα, τα οποία έχουν οι συγκεκριµένοι ορ-
γανισµοί. Αναφερθήκατε σε συγκεκριµένες υποχρεώσεις που
έχουν αναλάβει οι δύο οργανισµοί για τις οποίες εκφράζετε τις
ανησυχίες σας για το τι θα γίνει µετά το νέο τοπίο που έχει δια-
µορφωθεί µε την κατάργηση των δύο Οργανισµών.

Η κατάργηση των δύο οργανισµών, δεν σηµαίνει ότι καταρ-
γούνται και οι υποχρεώσεις που έχουν αναλάβει και οι οποίες θα
εκπληρωθούν στο ακέραιο. Δεν υπάρχει, δηλαδή, θέµα για τα
δάνεια, τα οποία εξυπηρετούνται. Θα συνεχίσουν να εξυπηρε-
τούνται µε τον ίδιο τρόπο, δηλαδή θα υπάρχει επιδότηση επιτο-
κίου. Μάλιστα µε υπουργική απόφαση που εκδόθηκε τις
προηγούµενες µέρες υπάρχει και παραπέρα διευκόλυνση, έτσι
ώστε να δίνεται η δυνατότητα επιµήκυνσης του χρόνου για την
αποπληρωµή των συγκεκριµένων δανείων.

Δεύτερον, δεν υπάρχει κανένα θέµα µε τους βρεφονηπιακούς
σταθµούς. Οι βρεφονηπιακοί σταθµοί, όπως θα είδατε και στην
απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου, διατηρούνται και συνεχί-
ζουν κανονικά το έργο τους.

Τρίτον, σ’ ό,τι αφορά την περιουσία, η περιουσία ανήκει στους
δύο οργανισµούς, άρα στους εργαζόµενους που πλήρωναν ει-
σφορές τόσα χρόνια. Η περιουσία αυτή µεταβιβάζεται στον
ΟΑΕΔ και θα τηρείται σε ειδικό λογαριασµό µαζί µε τα αποθεµα-
τικά τους. Εποµένως, η ανησυχία σε σχέση µε την περιουσία και
την τύχη της, δεν έχει βάση. Η περιουσία θα αξιοποιηθεί κατά
τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Δεν θα διαγραφούν χρέη και απαι-
τήσεις που υπάρχουν από τους συγκεκριµένους οργανισµούς.
Αναφερθήκατε στο ΙΚΑ, υπάρχουν και άλλες εκκρεµότητες. Βέ-
βαια, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα σε σχέση µε τους εργαζό-
µενους, οι οποίοι µεταφέρονται στον ΟΑΕΔ. 

Βεβαίως, στη συνέχεια και ανάλογα µε την πορεία των πραγ-
µάτων θα χρειαστεί να υπάρξει µεταφορά προσωπικού και σ’ άλ-
λους οργανισµούς, που έχουν σηµαντικές ανάγκες, γιατί οι
υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
όχι µόνο σε κεντρικό επίπεδο, αλλά και σε σχέση µε τους επο-
πτευόµενους φορείς έχουν µειώσει το προσωπικό κατά 25% τα
τελευταία τρία χρόνια. Υπάρχουν σηµαντικές ανάγκες που πρέ-
πει να καλυφθούν. Γνωρίζετε ότι υπάρχει µεγάλη καθυστέρηση
για την απονοµή των συντάξεων, άρα υπάρχει ανάγκη στελέχω-
σης των υπηρεσιών αυτών και θα αξιοποιηθεί το συγκεκριµένο
προσωπικό.

Από την άλλη πλευρά, επειδή αναφερθήκατε στην αξιολόγηση,
η αξιολόγηση θα γίνει ενιαία για όλους τους εργαζόµενους στο
δηµόσιο και όχι µόνο για τους συγκεκριµένους εργαζόµενους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης τον κ. Γιώργο
Κουτρουµάνη.

Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος, κ. Σπύρος Χαλβατζής,
να λάβει το λόγο για τη δευτερολογία του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι εξελίξεις είναι ραγδαίες. Το Εθνικό Τυπογραφείο δουλεύει

νυχθηµερόν για να τυπώνει τα ΦΕΚ, για να εφαρµοστούν άµεσα
οι αντιλαϊκές αποφάσεις. Το αντεργατικό µνηµόνιο υλοποιείται
πριν ακόµα στεγνώσει το µελάνι της εκτύπωσής του.

Κύριε Πρόεδρε, έχουµε καινούργια πράγµατα. Λέει ο Υπουρ-
γός: «Δεν τίθεται θέµα µε τα δάνεια.» Τι θα γίνει µε την επιδότηση
του επιτοκίου; Γιατί δεν υπάρχει θέµα; Λέει ότι µεταβιβάζεται η
περιουσία στον ΟΑΕΔ. Προχθές, εδώ ψήφισε η πλειοψηφία της
Βουλής ότι ιδρύονται εταιρείες, οι οποίες υποκαθιστούν τον
ΟΑΕΔ. Αυτό σηµαίνει ότι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα ο ΟΑΕΔ
θα υποκατασταθεί από ιδιωτικές εταιρείες. Τα πράγµατα είναι
περισσότερο από φανερά. 

Συγκεκριµένα, στη σελίδα 427 του µνηµονίου αναφέρεται: «Θα
θεσπίσουµε νοµοθεσία για τη µείωση της κοινωνικής ασφάλισης
για τους εργοδότες στο ΙΚΑ κατά 5 ποσοστιαίες µονάδες και θα
λάβουµε µέτρα για να διασφαλίσουµε ότι η µείωση αυτή δεν θα
έχει δηµοσιονοµική επίπτωση. Οι εισφορές θα µειωθούν µόνο
όταν έχουν ληφθεί τα απαραίτητα µέτρα για να καλυφθούν οι µει-
ώσεις στα έσοδα. Τα µέτρα για τη χρηµατοδότηση των µειώσεων

θα νοµοθετηθούν σε δύο στάδια».
Τα στάδια αυτά είναι πολύ επικίνδυνα. Πολύ φοβόµαστε ότι

προς το καλοκαίρι τα νέα µέτρα θα έχουν επιπτώσεις συνολικό-
τερες και εδώ. Είναι υποκρισία να λέµε ότι µέχρι το τέλος του
Σεπτέµβρη θα προσαρµόσουµε τις συντάξεις, προστατεύοντας
τους χαµηλοσυνταξιούχους και ότι θα διευρύνουµε τη βάση για
την εισφορά εισφορών προτείνοντάς τες ως διαρθρωτικό ορό-
σηµο. Το ένα µέτρο µετά το άλλο είναι χειρότερο. Κανένας δεν
µπορεί να περιµένει ότι το Σεπτέµβρη θα έχουµε θετική εξέλιξη. 

Αυτό που εµείς θέλουµε να επισηµάνουµε, αυτό που πρέπει
να κατανοήσουν οι εργαζόµενοι είναι αυτό που αναφέρεται στο
άρθρο 3 της Εφηµερίδας της Κυβέρνησης που τυπώθηκε προχ-
θές στις 29 του µήνα και αφορά τον ΟΑΕΔ: «Οι πάσης φύσεως
λειτουργικές δαπάνες, καθώς και οι δαπάνες που είναι αναγκαίες
για τη συνέχιση των ανειληµµένων αποκλειστικά και µόνο υπο-
χρεώσεων, παροχών, προγραµµάτων καλύπτονται από τον πα-
ραπάνω ειδικό λογαριασµό. Νέα προγράµµατα και παροχές δεν
αναλαµβάνονται από τον ΟΑΕΔ, εκτός από τη συνέχιση της λει-
τουργίας των βρεφονηπιακών σταθµών καθώς και τη συντήρησή
τους και των εν εξελίξει υφισταµένων συµβατικών υποχρεώσεων
ή παροχών στα πλαίσια υλοποίησης προγραµµάτων ή σκοπών
των δυο καταργουµένων οργανισµών». Δηλαδή, µόνο ό,τι είναι
συµβατικό, µόνο ό,τι είναι σε εξέλιξη. Να µην αφήσουµε γιαπιά.
Μόλις ολοκληρωθούν, αυτή η δράση και η προσφορά των δυο
οργανισµών θα πάψει να υφίσταται. 

Εµείς θέλουµε για ακόµη µια φορά να επισηµάνουµε ότι αυτό
το σηµαντικό έργο που είχαν αυτοί οι δύο οργανισµοί, ο Οργανι-
σµός Εργατικής Κατοικίας, ο Οργανισµός Εργατικής Εστίας, οι
παροχές οι οποίες προσέφεραν στους εργαζόµενους, που βοη-
θούσαν και στην ανάπτυξη του εσωτερικού τουρισµού, στο να
έχει ένα κεραµίδι πάνω από το κεφάλι του ένας φτωχός εργαζό-
µενος και στο να φιλοξενούνται τα παιδιά στους παιδικούς σταθ-
µούς, κόβεται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Θα υπάρχει µια
µεταβατική περίοδος µερικών µηνών. 

Εµείς επιµένουµε ότι δεν πρέπει να κοπούν αυτές οι παροχές,
δεν πρέπει να λειτουργήσει απλά και µόνο µια µεταβατική περίο-
δος, αλλά θα πρέπει να συνεχιστούν οι δραστηριότητες αυτών
των οργανισµών. Δεν επιτρέπεται σ’ αυτήν την περίοδο –το ξα-
νατονίζουµε- που χειµάζονται πλατιά εργατικά, λαϊκά στρώµατα,
που η ανεργία εκτινάχθηκε στα ύψη και που επίσηµα θα ξεπερά-
σει –αν δεν ξεπέρασε ήδη αυτό το δίµηνο- το 20%, να περικό-
πτονται και να καταργούνται οργανισµοί που υπήρχαν µε την
πληρωµή των εργαζοµένων και να βρίσκονται επί ξύλου κρεµά-
µενοι δεκάδες χιλιάδες εργαζόµενοι, οι οποίοι έχουν υποχρεώ-
σεις απέναντι σε αυτούς τους οργανισµούς αλλά και για την ίδια
την ύπαρξη της εργασίας των χιλίων τετρακοσίων περίπου ερ-
γαζοµένων.

Εµείς θα στηρίξουµε τον αγώνα των εργαζοµένων και θα συ-
νεχίσουµε την προσπάθειά µας, ώστε αυτοί οι οργανισµοί να µην
εγκαταλειφθούν και να µη σβήσουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η απάντηση του Υ-

πουργού όσον αφορά το προσωπικό δεν σας ικανοποιεί; Μετα-
φέρονται στον ΟΑΕΔ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Μεταφέρονται, κύριε Πρόεδρε,
αλλά η διατύπωση προχθές ότι και αυτοί θα αξιολογηθούν όπως
όλοι οι άλλοι, είναι ένα πολύ µεγάλο παράθυρο και πολύ επικίν-
δυνο. Υπάρχουν πολύ περισσότερες ανάγκες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα το διευκρινίσει
τώρα. 

Ευχαριστούµε τον κ. Χαλβατζή.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης

κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης, για να ολοκληρώσει την απάντησή
του προς τον ερωτώντα συνάδελφο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αυτό που είπα από αυτό το Βήµα τις προηγούµενες µέρες –
και θα επαναλάβω και τώρα- είναι ότι η αξιολόγηση και για τους
συγκεκριµένους εργαζόµενους θα γίνει στη βάση του ενιαίου
πλαισίου που επεξεργάζεται το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης.
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Δεν θα µπορούσε να εξαιρεθεί κανένας εργαζόµενος απ’
αυτήν την αξιολόγηση, η οποία δεν µπορεί να είναι µε διαφορε-
τικούς όρους για τους εργαζόµενους στον Οργανισµό Εργατικής
Κατοικίας και στον Οργανισµό Εργατικής Εστίας.

Σε ό,τι αφορά τις εταιρείες ευρέσεως εργασίας, θέλω να σας
πω ότι αυτές οι εταιρείες λειτουργούν και σήµερα. Αυτό που κά-
ναµε προχθές στο νοµοσχέδιο είναι να συµπεριλάβουµε οδηγία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία προβλέπει συγκεκριµένους
κανόνες για τη λειτουργία αυτών των γραφείων. Δεν σηµαίνει ότι
υποκαθιστούν τη λειτουργία του ΟΑΕΔ.

Ένα άλλο σηµαντικό σηµείο στο οποίο αναφερθήκατε, είναι οι
πέντε ποσοστιαίες µονάδες και όντως είναι σηµαντικό θέµα η µεί-
ωση των ασφαλιστικών εισφορών για τους εργοδότες. Εάν αυτό
γίνει κατά τρόπο που οδηγεί σε µείωση των συντάξεων, ασφαλώς
είναι ένα θέµα πολύ σηµαντικό και σοβαρό. Αυτό, όµως, που
εµείς επεξεργαζόµαστε είναι σε µια κατεύθυνση που µπορούν
βέβαια να µειωθούν οι ασφαλιστικές εισφορές, αλλά µε αντίστοι-
χες υποχρεώσεις από την πλευρά των εργοδοτών. Γι’ αυτόν το
λόγο βρισκόµαστε αυτήν τη στιγµή σε συνεννόηση µε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, έτσι ώστε να ξεκινήσει το συντοµότερο δυνατό
η εφαρµογή, ενδεχοµένως και από την 1η Απριλίου, για να υλο-
ποιηθεί ο σχεδιασµός που προβλέπει την εφαρµογή της κάρτας
εργασίας, που είναι ένα σηµαντικό εργαλείο για τον έλεγχο στο
χώρο των επιχειρήσεων. 

Δεύτερον, να υποχρεωθούν οι επιχειρήσεις να καταβάλλουν
µισθό και ασφαλιστικές εισφορές ταυτόχρονα µέσα από τις τρά-
πεζες. Η έκπτωση στις ασφαλιστικές εισφορές θα είναι στο τέλος
κάθε περιόδου, όπου οι επιχειρήσεις θα έχουν επιστροφή, µε την
προϋπόθεση ότι είναι συνεπείς, τόσο στην καταβολή του µισθού
όσο και των ασφαλιστικών εισφορών αλλά και του φόρου µισθω-
τών υπηρεσιών.

Αυτό είναι ένα βήµα που µπορεί να οδηγήσει σε διεύρυνση της
ασφαλιστικής βάσης, να έχει περισσότερα έσοδα για τα ασφα-
λιστικά ταµεία και, ναι, σε αυτήν την περίπτωση οι επιχειρήσεις
που είναι συνεπείς, που δεν οφείλουν στους εργαζόµενους, δεν
οφείλουν στα ταµεία, να έχουν µια έκπτωση στις ασφαλιστικές
τους εισφορές. 

Μιλήσατε –και συµµερίζοµαι την ανησυχία σας- για το θέµα
της προοπτικής των δυο οργανισµών, οργανισµών όχι µε την έν-
νοια της δοµής που είχαν µέχρι σήµερα, αλλά κυρίως των παρο-
χών. Πράγµατι, αυτές οι παροχές και οι υπηρεσίες αφορούσαν
άτοµα που είχαν πραγµατική ανάγκη, τουλάχιστον οι περισσότε-
ροι, αυτών των παροχών. Η αλήθεια είναι ότι µε τις παρεµβάσεις
της πολιτείας πολλές φορές ακυρώθηκε ή υπονοµεύτηκε το κοι-
νωνικό έργο αυτών των φορέων και αυτό έγινε για λόγους εξυ-
πηρέτησης πελατειακών αναγκών σε πολλές περιπτώσεις. Αυτά
ήταν προβλήµατα τα οποία είχαµε εντοπίσει.

Επίσης, έχουµε εντοπίσει και ένα άλλο σηµαντικό πρόβληµα,
ότι ποτέ ο Οργανισµός Εργατικής Κατοικίας, για παράδειγµα,
που έδινε πολλά δάνεια και για επισκευές και για ανέγερση και
για αγορά κατοικίας, δεν είχε µητρώο παρακολούθησης των υπο-
χρεώσεων που αναλάµβαναν και οι ωφελούµενοι. Δηλαδή, είναι
απόλυτα λογικό και φυσιολογικό, όταν παίρνει κάποιος ένα δά-
νειο και µάλιστα µε επιδοτούµενο επιτόκιο ή άτοκο δάνειο, να
πληρώνει τη δόση του δανείου, για να µπορέσουµε να ανατρο-
φοδοτήσουµε τα δάνεια και να πάρουν και οι επόµενοι. Είναι πολ-
λοί λίγοι εκείνοι που έχουν πληρώσει τις υποχρεώσεις τους σε
σχέση µε τα δάνεια. 

Εµείς είχαµε κάνει µια προσπάθεια να καταγράψουµε, η οποία
ολοκληρώνεται, για να δούµε ποιος οφείλει σε αυτόν τον οργα-
νισµό. Γιατί είναι πολύ καλό, βεβαίως, να δίνουµε δωρεάν κατοι-
κίες ή δάνεια, αλλά πρέπει να εξυπηρετήσουµε όχι µόνο εκείνους
που έχουν πάρει αυτά τα δάνεια σήµερα, αλλά και εκείνους που
περιµένουν και έχουν συµπληρώσει τις προϋποθέσεις για να πά-
ρουν και το επόµενο δάνειο. 

Έπρεπε, λοιπόν, να γίνει µια αναµόρφωση των δύο οργανι-
σµών. Η δική µας πρόθεση και ο σχεδιασµός ήταν η ενοποίηση
αυτών των δύο φορέων και ο εξορθολογισµός, για να µπορέσουν
να έχουν καλύτερη λειτουργία και εξυπηρέτηση των αναγκών
των πολιτών.

Τώρα βρισκόµαστε σε ένα καινούργιο τοπίο και έχουµε δύο

πράγµατα µπροστά µας. Το ένα, βεβαίως, είναι το µεταβατικό
στάδιο, όπου εκεί θα διατηρηθούν όλα τα υφιστάµενα προγράµ-
µατα. Σας είπα και για τους βρεφονηπιακούς ότι εκεί δεν υπάρχει
θέµα κατάργησης.

Ωστόσο, υπάρχει και το δεύτερο βήµα. Αυτό το βήµα εξαρτά-
ται και από έναν άλλον παράγοντα που έχει να κάνει µε τη µετα-
φορά αρµοδιοτήτων από το Υπουργείο Υγείας στο Υπουργείο
Εργασίας όλων των προνοιακών δοµών και επιδοµάτων.

Ο σχεδιασµός ο δικός µας περιλαµβάνει τη δηµιουργία ενιαίου
οργανισµού προστασίας και κοινωνικής αλληλεγγύης, στον
οποίο θα ενταχθούν όλες οι προνοιακές δοµές, όλα τα προνοι-
ακά προγράµµατα και µέσα σε αυτά βέβαια και νέα προγράµ-
µατα όπως το «Βοήθεια στο Σπίτι» όπως η «Ασφάλιση Επαγγελ-
µατικού Κινδύνου». 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ποια βοήθεια, σε ποιο σπίτι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Η «Βοήθεια στο Σπίτι», η οποία πρέπει να
σας πω όχι µόνο ενισχύεται αλλά διευρύνεται µε τη ρύθµιση που
περάσαµε πριν από δύο µέρες από τη Βουλή. Διασφαλίζεται το
εργασιακό µέλλον των εργαζοµένων στο «Βοήθεια στο Σπίτι» και
ταυτόχρονα επεκτείνουµε αυτό το πρόγραµµα για να µπορέσουν
οι ωφελούµενοι να είναι πολύ περισσότεροι από αυτούς που
έχουµε σήµερα. Αυτόν το ρόλο θα έχει αυτός ο νέος φορέας,
αυτόν το σχεδιασµό κάνουµε και εκεί βέβαια θα υπάρξει και για
τα προγράµµατα που σήµερα ο Οργανισµός Εργατικής Κατοι-
κίας και ο Οργανισµός Εργατικής Εστίας υλοποιεί, µια καινούρ-
για προσέγγιση, ούτως ώστε να δούµε τις νέες προνοιακές
παροχές αλλά και τις νέες ασφαλιστικές παροχές, γιατί οι δύο
οργανισµοί, όπως σωστά είπατε …

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Το θέµα είναι να µην εξαφανιστούν,
κύριε Υπουργέ, όλες οι προνοιακές δοµές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Όπως σας είπα, έχουµε κάνει ένα πρώτο
σηµαντικό βήµα µε τη διατήρηση των προγραµµάτων αυτών που
βρίσκονται σε εξέλιξη. Το επόµενο βήµα θα αφορά τα νέα προ-
γράµµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Γεώργιο Κουτρουµάνη.
Η τέταρτη µε αριθµό 589/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Αλέξανδρου Χρυσανθακόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε τη ρύθµιση των ιδιωτικών χρεών στις τράπεζες,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος συντρέχοντος στο πρόσωπο
του Υπουργού και διαγράφεται. 

Θα συζητηθεί τώρα κατά παράκληση και κατά προτεραιότητα
για λόγους ανωτέρας βίας που αφορούν την κυρία Υπουργό η
τρίτη µε αριθµό 585/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Λιάνας Κανέλλη προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τα εξεταστικά κέντρα για τους
µαθητές ΑΜΕΑ στις Πανελλαδικές Εξετάσεις.

Στην επίκαιρη ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαν-
τήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Δια Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου.

Παρακαλείται τώρα η κ. Λιάνα Κανέλλη, η ερωτώσα συνάδελ-
φος, να λάβει το λόγο προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την
ερώτησή της.

Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε το λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πέρυσι σας είχαµε κάνει ερώτηση -και την

απάντηση σας την έχω εδώ για να την καταθέσω στα Πρακτικά,
ελπίζω να σας την έχουν δώσει και από το γραφείο- για το ίδιο
ακριβώς θέµα. Μια από τις δικαιολογίες ήταν ότι ήταν πολύ
κοντά στις εξετάσεις όταν την είχαµε καταθέσει. Τώρα είναι πολύ
νωρίς. Αν δεν κάνω λάθος Μάρτιο έχουµε ακόµα. Θα µου πείτε
στον τόπο που ζούµε, µε µια µατιά εδώ µέσα, µπορεί και να
έχουµε «παγοποιηθεί» στους επόµενους δύο µήνες εντελώς, θα
έχουµε πεθάνει µε βούλα και θα έχει µπει και στο µνηµόνιο η σε-
λίδα 8332 που θα λέει, αν χωρίς επίδοµα ανεργίας, χωρίς µισθό,
χωρίς τίποτα, µπορείς να ζήσεις. Γιατί αυτό είναι καταπληκτικό,
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µας λένε καλά λόγια οι ξένοι. 
Εδώ –έρχοµαι και σας ζητάω- αν είναι δυνατόν να απαντήσετε

µονολεκτικά. Δεν θέλω να αντιδικήσω, δεν µπορώ να αντιδικήσω
γι’ αυτό το θέµα. Ειλικρινά σας το λέω. 

Οι γονείς των ΑΜΕΑ και τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες τα ίδια
ζητάνε το εξής καταπληκτικό, δύσκολο, πανάκριβο, αυτονόητο,
να µη δώσουν εξετάσεις µόνο στην Αθήνα, Θεσσαλονίκη και τον
Πειραιά. Και έρχοµαι και σας ζητώ εγώ να φτιάξετε εξεταστικά
κέντρα και για τα ΕΠΑΛ και όχι µόνο για τα Γενικά Λύκεια, για τα
παιδιά που θα δώσουν Πανελλαδικές Εξετάσεις και είναι άτοµα
µε ειδικές ανάγκες, να φτιάξετε τρία-τέσσερα ρηµάδια –το
εννοώ- εξεταστικά κέντρα. Ένα στην Κρήτη, ένα στη Μυτιλήνη,
ένα στη Ρόδο ή τη Σύρο κι ένα στην Πελοπόννησο, για να µην
υποστούν µε χειρότερες από τις περσινές συνθήκες το κόστος
µετάβασης και διαµονής επί δεκαήµερο στις µεγάλες πόλεις. Δεν
µπορεί να φταίει κάποιος. Δεν µπορεί να είναι Καιάδας που είναι
άτοµο µε ειδικές ανάγκες, κάτοικος Φολεγάνδρου και να πρέπει
να πάει στου διαόλου τη µάνα για να δώσει εξετάσεις και να το
πληρώσει και από την τσέπη του µε 2 ευρώ τη βενζίνη.

Ξέρετε πόσο κοστίζει να πας από τη Μυτιλήνη στη Θεσσαλο-
νίκη; Έχετε ρωτήσει ποτέ τα παιδιά γιατί δεν κάνουν, ας πούµε,
εκδροµή από τη Μυτιλήνη στη Θεσσαλονίκη; Θέλει 450 ευρώ το
καθένα. Και δέκα ηµέρες διαµονή. Ό,τι και να είναι αυτό το κρά-
τος, δεν µπορεί να µη σας περισσεύει. Πάρτε τα λιπαντικά από
ένα τανκ στην Κανταχάρ. Δεν ξέρω τι θα κάνετε. Πάρτε τέσσερα
κιλά σφαίρες από αυτά που έχετε στείλει για να µοιράζονται στο
Νταρφούρ. Πάρτε τρεις µισθούς από το προσωπικό που έχετε
βάλει να κρατάει τα καράβια των εφοπλιστών στη Σοµαλία από
τους πειρατές. Αν δεν µπορείτε, πληρώστε τους τα έξοδα. 

Στην περυσινή απάντηση που µου είχε δώσει το Υπουργείο –
και ειλικρινά σας λέω χρειάζοµαι πάρα πολλή ψυχραιµία για να
διατηρήσω στοιχειώδη κοινοβουλευτική ευπρέπεια, χωρίς να µου
φταίτε εσείς ή να µου φταίει η συνάδελφος σε προσωπικό επί-
πεδο- ήταν ότι οι εξετάσεις είναι αδιάβλητες έτσι όπως τις κάνει
το Υπουργείο. Και επειδή είναι προφορικές, δεν πρέπει να είναι
από το ίδιο χωριό, δηλαδή να µην είναι Κρητικός αυτός που θα
είναι στην Κρήτη. Τι να σας πω; Ότι µε χτυπάτε κατακέφαλα,
όταν µου λέτε αυτό το πράγµα; Πάρτε έναν Θεσσαλονικιό καθη-
γητή και κατεβάστε τον στην Κρήτη για την αντικειµενικότητα.
Να µετακινηθεί ένας, όχι η οικογένεια, ο συνοδός, τα ΑΜΕΑ, για
να είναι αδιάβλητο. Δηλαδή, εάν αυτή είναι η διαφάνεια, προτιµώ
τη µαυρίλα! Δεν µπορεί αυτό να είναι διαφάνεια και το αδιάβλητο
των εξετάσεων. Είναι η θεσµοθέτηση, πιστοποίηση, οριοθέτηση,
η υλοποίηση, η τεχνική εφαρµογή της απανθρωπιάς. Δεν έχω τί-
ποτε άλλο να σας πω.

Διαβεβαιώστε µε ότι φέτος θα κάνετε και άλλα εξεταστικά κέν-
τρα. Ή αν πια δεν αντέχει η χώρα του Παρθενώνα, του Πλάτωνα,
του Αριστοτέλη, του Δηµοσθένη και όλα αυτά τα βαρύγδουπα,
που µας πιάνει η ελληνοφρένεια και όχι η ελληνοπρέπεια, λες και
µας πέφτουν οι κολώνες στο κεφάλι, αν δεν µπορείτε να αντέξετε
αυτό το κόστος, ειλικρινά σας λέω, κάντε κάτι πιο απλό: Πληρώ-
στε τους τα έξοδα. Βάλτε τους σε ξενοδοχεία, πληρώστε τους
και τα τροφεία, να αρχίσουν τη µακρινή εκστρατεία «περνάω εξε-
τάσεις επειδή είµαι ΑΜΕΑ, στα υπέροχα ελληνικά πανεπιστήµια». 

Λίγη ακόµη «ευελφάλεια» στην αντίληψη σε µία εποχή που σή-
µερα το πρωί αυτοί που µε ακούνε έχουν ακούσει ότι δεν έχει
χαρτί το Υπουργείο Παιδείας να  τυπώσει τα τετράδια των εξε-
τάσεων. Και για να σας βγάλω από τη δύσκολη θέση, πάτε στους
εφηµεριδάδες, πάτε και σε πέντε σούπερ µάρκετ που δίνουν
χαρτιά και τυπώνουν προσφορές κάθε Κυριακή και πείτε τους
για µία Κυριακή να µην τυπώσουν προσφορές για µία φέτα και
να σας δώσουν τα χρήµατα, διότι εδώ θα ζούµε µε χορηγό. Και
δεν το αντέχω αυτό, κυρία Χριστοφιλοπούλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Λιάνα Κανέλλη.

Παρακαλείται η Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου να λάβει το λόγο, προ-
κειµένου να απαντήσει στην ερωτώσα συνάδελφο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων):  Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Κανέλλη, θα µου επιτρέψετε πριν απαντήσω σε αυτήν
καθαυτήν την ερώτηση, να απαντήσω σε αυτό που είπατε τελευ-
ταία. Απευθύνοµαι, όχι µόνο στη συνάδελφο Βουλευτή αλλά και
στην έγκριτη δηµοσιογράφο Λιάνα Κανέλλη. 

Υπήρξαν, λοιπόν, κυρία Κανέλλη, πρωτοσέλιδα δηµοσιεύµατα
σήµερα –και λυπάµαι γι’ αυτό- ότι δήθεν οι πανελλαδικές εξετά-
σεις είναι στον αέρα.  Ο Τύπος των άκρων επενδύει στην τροµο-
λαγνεία και το λαϊκισµό, µη διστάζοντας να έχει ως θύµατα
ακόµη και τις εφηβικές ψυχές. 

Σας διαβεβαιώ, λοιπόν, τόσο εσάς προσωπικά όσο και όλους,
κύριε Πρόεδρε, µέσω αυτού του Βήµατος, την κοινή γνώµη, τους
Έλληνες πολίτες, ότι υπάρχει σχέδιο ακόµη και όταν κηρύσσεται
άγονος ένας διαγωνισµός, να υπάρχει δεύτερη λύση θεσµική και
διαφανής και τρίτη λύση και για να εξευρεθεί χαρτί και για να τυ-
πωθούν τα τετράδια και για να γίνουν όλα όπως πρέπει να γίνουν.
Και θα γίνουν ακόµη και αν διαφανώς, όπως λέει και η κ. Κα-
νέλλη, θα αναγκαστούµε να πάµε στο εφηµεριδάδικο της γειτο-
νιάς. Δεν θα αναγκαστούµε βέβαια. 

Θέλω, όµως, πραγµατικά να εκφράσω από αυτό το Βήµα τη
λύπη µου που κάποιοι, ακόµη και τώρα µε βάση φηµολογίες,
διαρροές –δεν το γνωρίζω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελ-
φοι- αλλά είναι ντροπή και επαίσχυντο να επενδύουµε σήµερα
για κοµµατικούς, για εµπορικούς, δεν ξέρω για ποιους λόγους,
στο φόβο του κόσµου. Δεν υπάρχει πρόβληµα και όλα βαίνουν
οµαλά.

Κυρία Κανέλλη, σε ό,τι αφορά την ερώτησή σας αυτή καθαυτή,
που και αυτή βεβαίως αφορά τη διεξαγωγή των πανελλαδικών
εξετάσεων, είδαµε και µελετήσαµε το αίτηµα επαναλειτουργίας
των εξεταστικών κέντρων.

Μπορώ να σας πω ένα «ναι», αφού ζητήσατε µονολεκτικά. Η
απάντηση είναι «ναι», για να είµαστε εντάξει και από το Βήµα
αυτή της Βουλής σε όσα πράττουµε. 

Δεν είναι το θέµα, κυρία Κανέλλη, να µην είναι από το ίδιο
χωριό ο καθηγητής, κάθε άλλο. Το µόνο θέµα που υπάρχει και
το αντιµετωπίζουµε -πιστεύω θα συµφωνήσετε µαζί µου, οι πε-
ρισσότεροι από αυτούς τους µαθητές είναι και λαµπρά παιδιά µε
πάρα πολλές ικανότητες- είναι ότι δεν είναι σωστό για κανένα µα-
θητή και κανέναν υποψήφιο να εξετάζεται προφορικά από τον
καθηγητή που του διδάσκει το µάθηµα. Αυτό δεν µπορεί να γίνει.
Πιστεύω ότι εδώ συµφωνούµε όλα τα κόµµατα και όλες οι πτέ-
ρυγες.

Εφόσον αυτό διασφαλίζεται, δεν υπάρχει κανένας λόγος να
µη λειτουργήσουν τα εξεταστικά κέντρα για τα µαθήµατα εκείνα,
που είναι οι πλειονότητα των µαθηµάτων. Γι’ αυτό σας λέω «ναι». 

Το είδαµε αυτό και θέλω κατ’αρχάς να σας πω, επίσης, ότι τα
στοιχεία που έχω στη διάθεσή µου, µου δείχνουν ότι δεν υπήρξε
καµµία εξοικονόµηση πόρων. Δεν ήταν εκεί το θέµα. Τουλάχιστον
όταν ανέλαβα το Νοέµβρη την αρµοδιότητα…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Απάντηση του Υπουργείου είναι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Εντάξει. Εγώ σας λέω,
λοιπόν, ότι δεν υπήρξε εξοικονόµηση πόρων, διότι αυτό το εξε-
ταστικό κέντρο που λειτούργησε, παραδείγµατος χάριν, στον
Πειραιά, όπου πήγαν παιδιά από τα νησιά και στη Θεσσαλονίκη
αντίστοιχα, είχε πολύ περισσότερους καθηγητές-εξεταστές, για
να µπορέσει να αντιµετωπιστεί όλος ο αριθµός των υποψηφίων,
για να περάσουν όλα τα παιδιά τις εξετάσεις, άρα το κόστος
υπήρξε. Αυτό σας λέω, το κόστος υπήρξε. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ποιος το κατέβαλε;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ακριβώς για το λόγο
που σας είπα, ότι υπήρξε πέρυσι, απολογούµαι εγώ για το πέ-
ρυσι. Δεν έχει καµµία σηµασία. Πέρυσι, λοιπόν, υπήρξε ένας ιδι-
αίτερος φόβος µε βάση τα εξής, ότι σε δύο-τρία µαθήµατα
ειδικότητας από τα ΕΠΑΛ, στις µικρές τοποθεσίες, δεν υπήρχε
καθηγητής άλλος από τον καθηγητή που δίδασκε το µάθηµα στο
µαθητή.

Αυτό, λοιπόν, σας διαβεβαιώ ότι αντιµετωπίζεται. Είµαι σε
θέση να σας πω τώρα, πολύ νωρίς, ότι σε ό,τι αφορά την Κρήτη
και την Αχαΐα αυτά τα εξεταστικά κέντρα µπορούν να επαναλει-
τουργήσουν. Και εφόσον υπάρχουν, γιατί θα υπάρξουν, µεµονω-
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µένα µαθήµατα -αυτήν τη στιγµή η υπηρεσία µου δίνει όχι πάνω
από το 15% µε 20% των περιπτώσεων- σε αυτά τα µεµονωµένα
µαθήµατα ή θα υπάρξει η µεταφορά των µαθητών ή θα υπάρξουν
καθηγητές, οι οποίοι θα έρθουν από αλλού. 

Αυτό θα το γνωρίζω σε µερικές εβδοµάδες για κάθε συγκεκρι-
µένο µάθηµα πώς θα γίνει. Αλλά σας διαβεβαιώ ότι στην Κρήτη
και στην Αχαΐα µπορούν να επαναλειτουργήσουν τα κέντρα. Έχω
ζητήσει στοιχεία και στα µικρότερα νησιά ακόµα, αν υπάρχει η
δυνατότητα, θα λειτουργήσουν κι εκεί. Δεν µπορώ να δεσµευτώ
για τους µικρότερους τόπους, αν δεν έχω τα πλήρη στοιχεία και
θα το κάνω όταν είναι δυνατόν είτε σε γραπτή είτε σε προφορική
ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Χριστοφιλοπούλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
από το Γυµνάσιο Κάτω Μηλιάς Πιερίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλείται η κ. Λιάνα Κανέλλη να λάβει το λόγο για να δευ-
τερολογήσει.

Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε το λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Έχουµε καθιερώσει να τους χειροκρο-

τούµε όταν µπαίνουν εδώ οι µαθητές, ίσως γιατί µας ανέχονται. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και αυτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν βρίσκω κάποιον άλλο λόγο. Δεν έχουµε

και κάποιον άλλο τρόπο να τους χαιρετήσουµε, αλλιώς θα
έπρεπε να σηκώναµε τα χέρια και δεν είναι ωραίο και ευχάριστο
«διά τας κάµερας».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Πάντως τους υποδεχό-
µαστε θετικά και µε ευχές για καλή πρόοδο και να λάβουν καλή
γνωριµία µε το θεσµικό πλαίσιο του κοινοβουλευτισµού µας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν ρωτήσαµε ποτέ τη γνώµη τους όταν
φεύγουν από εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Με το πρόγραµµα που
είναι εδώ, έχει εκφραστεί η γνώµη τους.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ποτέ! 
Στην Αµερική πεθαίνει κάποιος και ανοίγουµε βιβλίο συλλυπη-

τηρίων και πάµε και γράφουµε. Εδώ ένα βιβλίο να γράφουν τα
παιδιά τι είδαν, τι κατάλαβαν και τι άκουσαν, να µπαίνει στην ιστο-
ρία της Βουλής και να έχουν και συµµετοχή στη συγγραφή της
ιστορίας της «Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας» –βάλτε το σε ει-
σαγωγικά, στο προφορικά λόγο δεν µπαίνουν- δεν το έχουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Λαµβάνουν ενηµερω-
τικά έντυπα.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Την καταθέτω την πρόταση γι’ αυτό. Εγώ
είµαι άνθρωπος ο οποίος όταν του έρχεται κάτι, το λέει, δεν πε-
ριµένει να το επεξεργαστεί. Να το κάνουµε, να ξέρουµε και πώς
µας βλέπουν οι άλλοι και όχι µονίµως πώς µας βλέπουµε εµείς,
γιατί δεν έρχονται όλα τα παιδιά εδώ µέσα να ψάξουν τον εκα-
τοµµυριούχο. Κυνήγι θησαυρού δεν παίζεται για την ώρα από
πλευράς παιδιών. Άλλωστε, θα απαγορευόταν από την εκπαιδευ-
τική διαδικασία. 

Πάµε στην ουσία. 
Θα σας ευχαριστήσω για δύο λόγους. Δεν είµαι συνηθισµένη

να ακούω εδώ πέρα «απολογούµαι για πέρυσι».
Θα µου πείτε ότι πέρυσι ήταν άλλη κυβέρνηση και τώρα είναι

άλλη. Χωρίς να έχει ψηφιστεί, αλλά δεν έχει καµµία σηµασία.
Έχει τους ίδιους ανθρώπους. Αφήστε µε να σαρκάσω. Γιατί θέλω
να σαρκάσω µόνο ένα πράγµα. 

Πρώτα απ’ όλα να σας πω για την προσπάθεια να βάλετε και
στα νησιά κ.λπ. Μου είπατε ότι σε τέσσερις-πέντε εβδοµάδες θα
γνωρίζετε. Άρα αυτό θα αναγγελθεί δηµοσίως. Αν περάσει ένας
επαρκής χρόνος, το πολύ -πολύ να επαναλάβω την ερώτηση ή
να σας πάρω ένα τηλέφωνο, να ειδοποιήσουµε ή να µάθουµε
κάπως. 

Διότι όσο και να φτύσετε τους δηµοσιογράφους -όχι εσείς, ο
οποιοσδήποτε, το «φτύσετε» πάει εκτός από σας- γιατί δεν

φταίνε οι δηµοσιογράφοι για τα εκδοτικά τερτίπια…
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Για τον Τύπο είπα. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μη λέτε συλλήβδην ο Τύπος. Ο Τύπος είναι

οι άνθρωποί του. Και ο Τύπος των άκρων δεν είναι κάτι που µπο-
ρεί να επιµεριστεί ή να κατανοηθεί ως Τύπος των άκρων από άν-
θρωπο ο οποίος µπορεί να αρέσκεται στον Τύπο της µέσης. Στη
µέση συνήθως και το εκκρεµές είναι ακίνητο. Δεν θα καταλή-
ξουµε σε συµπέρασµα.

Είµαι επαγγελµατίας του Τύπου και είµαι υποχρεωµένη να τον
υπερασπιστώ έναντι οποιασδήποτε γενίκευσης. Άκρη και ακραία
θέση µπορεί να θεωρείται και µία θέση µε την οποία απλά δεν
συµφωνούµε. Σε ποσοστό 99% ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» είναι ακραίος
Τύπος. Τι µου λέτε τώρα; Είναι ακραίος Τύπος γιατί βρίσκεται
στην άκρη του πολιτικού φάσµατος και γιατί όποτε σας συµφέ-
ρει, παίρνετε το ένα άκρο και το άλλο άκρο και τα κάνετε ένα,
γιατί διαφωνείτε µε την πολιτική εσείς που κάθεστε στη µέση.

Εποµένως για µένα, αυτοί οι χαρακτηρισµοί είναι αδόκιµα πο-
λιτικοί, τουλάχιστον όταν εφαρµόζονται στη δηµοσιογραφία. Δεν
υπάρχει τύπος των άκρων. Η δουλειά του Τύπου είναι να κρίνει
και να µη µετατρέπεται σε πρώτη εξουσία. Και δεν είναι βεβαίως
το ΚΚΕ το οποίο µετέτρεψε τον Τύπο σε πρώτη εξουσία ούτε
τους εργολάβους του Τύπου σε πρώτη εξουσία που καθορίζουν
εν πολλοίς και την πολιτική, όχι µόνο µε τα πρωτοσέλιδα τους
αλλά και µε τις δηµοσκοπήσεις τους και µε τις έρευνες τους. 

Εδώ πέρα, λοιπόν, αν είστε διατεθειµένοι είτε να πληρώσετε
τα έξοδα είτε να βρείτε καθηγητές και να τους βάλετε εκεί, πείτε
στο Υπουργείο σας ότι το κόστος είναι όντως πολύ µικρό. Και τέ-
τοιες απαντήσεις κόστους όταν αφορούν αυτό το ευαίσθητο
θέµα, είναι καλύτερα να µην αναφέρονται, να µην τυπώνονται
καν. Δεν τιµά κανέναν εδώ. 

Επιτρέψτε µου µόνο ένα σχόλιο και αυτό δεν λέγεται υπερά-
σπιση του Τύπου. Δεν είναι ο Τύπος υπεύθυνος για την τροµο-
κράτηση. Σας απαντώ ως δηµοσιογράφος γιατί επικαλεστήκατε
αυτήν την ιδιότητά µου την οποία δεν µπορώ να αφήσω έξω από
την πόρτα. Με συνοδεύει γιατί είναι επιλογή. Δεν κρέµεται από
το αν θα ψηφιστώ ή δεν θα ψηφιστώ ως Βουλευτής. 

Εάν ήσασταν όχι δηµοσιογράφος αλλά απλώς πολίτης, παρα-
λήπτης των κυβερνητικών δηλώσεων προκειµένου να εφαρµο-
στεί αυτή η πολιτική, θα είχατε το αίσθηµα όχι απλώς ότι σας
πάνε στην γκιλοτίνα, όχι ότι σας στήνουν για τα επόµενα δέκα,
δεκαπέντε, είκοσι χρόνια σε τοίχο κρεµασµένους ανάποδα µε
παρµένο το σκαλπ από το κεφάλι αλλά ότι αν δεν συναινέσετε
κιόλας, θα έχει και περαιτέρω βασανιστήρια. 

Και ταυτόχρονα την ίδια στιγµή που το ακούτε αυτό, ακούτε
«πήραµε µόλις χθες 30 δισεκατοµµύρια». Και την ίδια ώρα που
το ακούτε αυτό, έρχεται το ίδιο στόµα, η ίδια υπεύθυνη τρικοµ-
µατική Κυβέρνηση και δηλώνει ότι είναι πολύ ευχαριστηµένοι οι
ξένοι που µας έδωσαν 30 δισεκατοµµύρια και την ώρα που το
λέτε, λέτε ότι το επίδοµα ανεργίας από 450 ευρώ πάει στα 350
ευρώ. Αυτό αν πάτε να το κάνετε σε ένα νηπιαγωγείο ως θέση
«Παιδιά πήρε το σχολείο 100.000 ευρώ», έτσι τους λένε, «Φέρτε
µου το 1 ευρώ που έχετε στην τσέπη σας», τα παιδιά του νηπια-
γωγείου θα θέλουν ψυχιατρική στήριξη για να πάνε στην Α’ Δη-
µοτικού.

Εποµένως, όταν µιλάµε για τρόµο, ο τρόµος είναι βασικό ερ-
γαλείο της ευρωπαϊκής και της ντόπιας πολιτικής, της κυρίαρχης
πολιτικής. Πουλάει. Θα συµφωνήσουµε εδώ οι δυο µας. Πουλάει,
έχει αποτέλεσµα. Είναι εξαιρετικά αποδοτικό. Φέρνει ψήφους.
Δεν ξέρουµε αν θα τις φέρει στην κάλπη. Όχι, αυτό δεν το ξέ-
ρουµε. Τις φέρνει εδώ µέσα. Είναι µαγική εικόνα. Εδώ µέσα 199
ήταν τα «ΟΧΙ» στην αρχή -θα κάνουµε αυτό το έγκληµα, αυτό το
έγκληµα, αυτό το έγκληµα- και 235 τα «ΝΑΙ» στο πού θα το κά-
νουµε και πώς θα το κάνουµε. 

Εποµένως µη µου λέτε εµένα ότι ο Τύπος φταίει για τον τρόµο.
Ο Τύπος αρκεί να αναπαράγει «Βενιζέλος είπε», «Παπαδήµος
είπε», «Γιούνκερ είπε», «Όλι Ρεν είπε». Αρκεί να το αναπαραγάγει
µε «ακρίβεια» -εντός εισαγωγικών- και τροµοκρατείται ο οποιοσ-
δήποτε.

Η διαφορά είναι µία. Μετά Τύπου ή άνευ Τύπου, µετά τύπων ή
άνευ τύπων, σας διαβεβαιώ ότι ουδείς τελικά σε αυτόν τον τόπο,
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έχοντας µάθει να απαντάει σε διλήµµατα από πολύ νωρίς, πρό-
κειται να τροµοκρατηθεί. Μπορεί να ψαρώσει λίγο ο κόσµος,
αλλά έχει συσσωρεύσει τέτοια εµπειρία που δεν πιστεύει ότι το
µέλλον του, η ανάπτυξή του, η ζωή του, τα όνειρά του θα εκπλη-
ρωθούν, επειδή έµεινε φτωχός, άφραγκος και καθυβριζόµενος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Λιάνα Κανέλλη. 

Το λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Χριστοφιλοπούλου, για να ολοκληρώσει την
απάντησή της. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Κανέλλη, προφανώς δεν θα συµφωνήσουµε ούτε για τον
τρόπο µε τον οποίο βλέπουµε την επιβίωση και τη σταθεροποί-
ηση αυτής της χώρας, εντός Ευρώπης εµείς, κάπως αλλιώς
εσείς. Εγώ δεν περιµένω να συµφωνήσουµε σε αυτά. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ούτε και εγώ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Βεβαίως. Σας άκουσα,
καταγράφονται οι απόψεις σας και οι ενστάσεις σας. 

Είµαι και εγώ αποδέκτης, ξέρετε, και της πικρίας και της απο-
γοήτευσης και του θυµού του κόσµου. Είµαι εξίσου αποδέκτης
και των προσδοκιών πολιτών -πολιτών που έχουν θυσιαστεί και
έχουν θυσιάσει κοµµάτι της προσωπικής τους ζωής, του µερο-
κάµατού τους- να υπάρξει κάποια διέξοδος σοβαρή, µε προοπτι-
κές, µε ανάκαµψη και ανάπτυξη για τη χώρα. Είµαι και εγώ
αποδέκτης αυτών. 

Και οµιλώντας για τον Τύπο, εν προκειµένω, µίλησα και οµιλώ,
κύριε Πρόεδρε, για τη συγκεκριµένη κίτρινη δηµοσίευση σήµερα
ότι είναι στον «αέρα» –δήθεν- οι πανελλαδικές εξετάσεις. Και
θέλω άλλη µία φορά από το Βήµα αυτό να διαβεβαιώσω ότι
αυτού του είδους τα δηµοσιεύµατα µε τρόπο έωλο, αισχρό, θα
έλεγα, επενδύουν στον τρόµο, ποιών; Των µαθητών;  Των γονιών;
Των εφήβων; Έλεος. Έλεος!

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν είναι κίτρινη η δήλωση ότι µας επέτρε-
ψαν να κάνουµε εκλογές; 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρία Κανέλλη, σας
σεβάστηκα. Με συγχωρείτε, κυρία Κανέλλη. Εδώ υπάρχει θέµα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρία Υπουργέ, πάν-
τως, ενδιαφέρει να τονίσετε και να διευκρινίσετε ότι όλα προχω-
ρούν οµαλά ως προς την προεργασία των εξετάσεων.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Προς Θεού, κύριε
Πρόεδρε. Απολύτως οµαλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αυτό έχει αξία. Απολύ-
τως οµαλά.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): ...Τη στιγµή αυτή που
η χώρα περνάει µεγάλη δυσκολία, τη στιγµή αυτή που και στην
αγορά υπάρχουν προβλήµατα και από τη σοβαρή προσπάθεια
αναδιαρθρώσεων υπάρχουν προβλήµατα. 

Ωστόσο, στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα, υπάρχουν
θεσµικές λύσεις. Αυτές υλοποιούµε και καµµία φηµολογία, καµ-
µία διαρροή και κανένα κίτρινο δηµοσίευµα δεν θα αποτρέψει το
Υπουργείο Παιδείας από το να κάνει τη δουλειά του και να γίνουν
οι πανελλαδικές σωστά και τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες και ανα-
πηρίες να οδεύσουν στην Κρήτη για τα περισσότερα, για να µην
πω για όλα τα µαθήµατα και στην Αχαΐα και να έχουµε πολύ καλά
οργανωµένες πανελλαδικές εξετάσεις. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τελειώσαµε µε τις φωτοτυπίες δηλαδή. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Δόξα τω Θεώ, κυρία
Κανέλλη, υπάρχουν διέξοδοι, υπάρχουν σχέδια και κανένα έωλο
δηµοσίευµα δεν θα µας αποτρέψει. Απλώς, θέλω να διαβεβαι-
ώσω ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα και το Υπουργείο ήδη
επεξεργάζεται τις θεσµικά επιτρεπτές λύσεις για να προχωρήσει
σε όλες εκείνες τις ενέργειες για να γίνουν οι πανελλαδικές
σωστά και µε πολύ ειδική µέριµνα για τα άτοµα µε ειδικές µαθη-
σιακές ανάγκες.

Θέλω να σας πω επιπλέον, -αν και είναι γνωστό- ότι, όταν λέω
ότι επεξεργαζόµαστε και όταν δεσµεύοµαι για κάτι από αυτό εδώ
το Βήµα, είναι νοµίζω όχι για να πω κάτι έτσι για να το πω, αλλά
να το πω για να γίνει. Και σας θυµίζω, κ. Κανέλλη, ότι σε προ-
ηγούµενη ερώτησή σας που µου κάνατε όχι µόνο διευκολύνθηκε
το πρόβληµα που είχε δηµιουργηθεί µε τα οδοιπορικά, αλλά
υπάρχει ήδη στο νοµοσχέδιο που θα έρθει στη Βουλή η νοµοθε-
τική ρύθµιση µε βάση αυτά που συζητήσαµε τότε για τα οδοιπο-
ρικά. Έχει σηµασία να το λέω µέσα εδώ, γιατί ό,τι λέµε µέσα εδώ
και ό,τι δεσµευόµαστε, πρέπει να το κάνουµε. Εγώ σήµερα δε-
σµεύτηκα για το συγκεκριµένο τρόπο που  θα γίνουν οι εξετάσεις
στην Κρήτη και στην Αχαΐα. Δεσµεύτηκα επίσης, ότι θα γίνει κάθε
προσπάθεια σε κάθε µικρό τόπο να υπάρξει εξεταστικό κέντρο,
εφόσον υπάρχει το αδιάβλητο καθηγητή και µαθητή. Από εκεί και
πέρα, είµαι στη διάθεσή σας για περαιτέρω ερωτήσεις και συµ-
µετοχή στον κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Χριστοφιλοπούλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαεπτά µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί από το 9ο Δηµο-
τικό Σχολείο Βύρωνα, της γειτονιάς µου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 587/28-2-2012 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού της Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Παπαδηµούλη, προς τους
Υπουργούς Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονοµικών,
σχετικά µε τα στοιχεία της EUROSTAT για το επίπεδο φτώχειας
στην Ελλάδα.

Στην ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μιχαήλ Τι-
µοσίδης.

Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος κ. Δηµήτριος Παπαδη-
µούλης, να λάβει το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει προφορικά
την επίκαιρη ερώτησή του.

Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν χρειάζονται στατιστικά στοιχεία για να διαπιστώσει κανείς

ότι η άνοδος της φτώχειας στην Ελλάδα καλπάζει, δεν ανεβαίνει
απλώς. 

Τα επίσηµα στοιχεία, όµως, δείχνουν την ταχύτητα της έκρη-
ξης του φαινοµένου, κύριε Τιµοσίδη. Το 2008, σύµφωνα µε τα
στοιχεία της EUROSTAT, δύο εκατοµµύρια Έλληνες ζούσαν
κάτω από το όριο της φτώχειας. Μέσα σε δύο χρόνια, το 2010,
τα δύο εκατοµµύρια έχουν γίνει τρία εκατοµµύρια. Και σήµερα
το 2012 έχουµε περαιτέρω αύξηση της φτώχειας λόγω της ύφε-
σης που παράγει η πολιτική σας, του διπλασιασµού της ανερ-
γίας, της περικοπής µισθών, συντάξεων, κοινωνικού κράτους,
ακόµα και επιδοµάτων ανεργίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσηµα στοιχεία δεν υπάρχουν. Τα ανεπίσηµα στοιχεία λένε,
όµως, ότι όπως ανέβηκε ένα εκατοµµύριο η φτώχεια από το 2008
έως το 2010, τώρα ενδεχοµένως να έχουµε ξεπεράσει και τα τέσ-
σερα εκατοµµύρια Ελλήνων, που ζουν κάτω από το όριο της
φτώχειας και κάποιοι από αυτούς σε συνθήκες ακραίας ανέχειας,
ακραίου κοινωνικού αποκλεισµού. Πρόκειται για πρωτιά στην Ευ-
ρωζώνη, σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT. Δεν υπάρχει
άλλη χώρα στη ζώνη του ευρώ που να έχει τέτοιο έντονο πρό-
βληµα φτώχειας. 

Την ίδια στιγµή η αποτελεσµατικότητα των κοινωνικών δαπα-
νών, δηλαδή η µείωση της φτώχειας λόγω κοινωνικής πολιτικής
του κράτους, στην Ελλάδα είναι –πάλι σύµφωνα µε τα επίσηµα
στοιχεία της EUROSTAT- τέσσερις φορές µικρότερη από ό,τι στο
µέσο όρο της Ευρωζώνης. Δηλαδή, τα λεφτά που δίνονται για
κοινωνικές δαπάνες –υποτίθεται- δεν πάνε σε αυτούς τους πραγ-
µατικά φτωχούς που τα έχουν ανάγκη, πάνε αλλού: σε πελατει-
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ακά δίκτυα, σε δικούς σας ανθρώπους, σε µαύρες τρύπες, σε
µίζες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ. Η πολιτική σας αυξάνει τη
φτώχεια. Τι µέτρα θα πάρετε, ή τι µέτρα παίρνετε για να µειώσετε
τον πόνο και την κοινωνική οδύνη της φτώχειας; Και επειδή είστε
σε αυτό το πόστο καιρό, θα ήθελα να µου πείτε και τι µέτρα έχετε
πάρει µέχρι τώρα και ποια ήταν τα αποτελέσµατά τους και µε
βάση την αποτυχία των µέτρων που έχετε πάρει –γιατί η φτώχεια
τραβάει την ανηφόρα- τι σκοπεύετε να αλλάξετε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Τα τελευταία µέτρα που πήρατε θα την αυξήσουν τη φτώχεια.
Η πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου προβλέπει κόψιµο συντά-
ξεων, κόψιµο επιδοµάτων ανεργίας, µείωση του κατώτατου µι-
σθού, συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους. Εκτός από το να
αυξάνετε τη φτώχεια, έχετε σκοπό να ανακουφίσετε και τους
φτωχούς; Ή πιστεύετε απλώς ότι τροµοκρατώντας τον κόσµο ότι
ή θα δεχθεί τα µέτρα σας ή θα έρθει η καταστροφή, θα τους πεί-
σετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μιχαήλ Τιµοσί-
δης.

Ορίστε, κύριε Τιµοσίδη, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, βεβαίως είναι αλήθεια αυτό που διαπιστώ-

νουµε ότι για τη χώρα η οικονοµική κρίση, την οποία περάσαµε
και συνεχίζουµε να περνάµε, έχει τις επιπτώσεις της και ως προς
το ποσοστό των ανθρώπων που ζουν στο όριο ή κάτω από το
όριο φτώχειας. Αυτό δεν το κρύψαµε ποτέ. Είναι µία πραγµατι-
κότητα.    

Για να µπορέσει, λοιπόν, µια χώρα να ασκήσει πολιτικές που
να έχουν αποτέλεσµα θετικό, ιδιαίτερα σε αυτές τις οµάδες του
πληθυσµού, θα πρέπει να εξασφαλιστούν δυο δεδοµένα.

Πρώτον, πρέπει να υπάρξει µια σταθερή οικονοµική ανάπτυξη
και όχι ύφεση. Είναι η τέταρτη προς πέµπτη χρονιά η περίοδος
που διανύουµε µε ύφεση. Άρα, ο ένας παράγοντας είναι δύσκο-
λος να επιτευχθεί γι’ αυτό και έγιναν όλες αυτές οι θυσίες του
ελληνικού λαού και υπήρξαν όλες αυτές οι οδυνηρές και σκλη-
ρές αποφάσεις που χρειάστηκε να πάρει και η προηγούµενη και
η σηµερινή Κυβέρνηση, ακριβώς για να αλλάξουµε αυτά τα δε-
δοµένα. 

Ο δεύτερος τρόπος είναι το ίδιο το κράτος µε τις πολιτικές του
να ασκήσει κοινωνική πολιτική για να αντιµετωπίσει τα υπαρκτά
προβλήµατα εκείνου του κοµµατιού του πληθυσµού που δεν µπο-
ρεί να τα βγάλει πέρα, που αδυνατεί να επιβιώσει. 

Σε αυτήν την προσπάθεια υπάρχουν ακριβώς τα αποτελέ-
σµατα που και εσείς αναφέρατε, µόνο που υπάρχει η υπερβολή
σε αυτό. Εγώ δεν είµαι της λογικής να πω ότι δεν είναι τόσο τοις
εκατό ή είναι λίγο παρακάτω ή λίγο παραπάνω. Αποδέχοµαι, λοι-
πόν, ότι είναι υπαρκτό το θέµα και ότι υπάρχει σοβαρό πρό-
βληµα. 

Όµως, στη χώρα µας το ποσοστό κάτω από το όριο της φτώ-
χειας παραµένει επί σειρά ετών πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο -αυτό είναι αλήθεια- περίπου στο 20% του πληθυσµού, παρά
το γεγονός ότι το ποσοστό του ΑΕΠ, το οποίο δίδεται για κοινω-
νικές δαπάνες, προσεγγίζει βαθµιαία –κάτι που δείχνουν τα στοι-
χεία τα τελευταία χρόνια- περίπου το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Επιπλέον, η Ελλάδα παρουσιάζει στο συγκριτικό ευρωπαϊκό
επίπεδο εντονότατο πρόβληµα βιωσιµότητας αυτής της κοινωνι-
κής δαπάνης, δεδοµένου ότι η µακροχρόνια πρόβλεψη για το κό-
στος της γήρανσης του πληθυσµού στο συνταξιοδοτικό αποκλί-
νει του µέσου ευρωπαϊκού επιπέδου και κινείται σε σαφώς µη
βιώσιµα επίπεδα, καθίσταται δηλαδή ολοένα δυσκολότερη η
ισορροπία. 

Συγκεκριµένα µε τα στοιχεία που έχουµε από την Eurosilk σε
έρευνα του  έτους 2010 που ανακοινώθηκε από την ΕΛΣΤΑΤ, τον
Ιανουάριο του 2010 το ποσοστό των ατόµων σε κίνδυνο φτώ-

χειας στη χώρα µας, µετά από όλες τις κοινωνικές µεταβιβάσεις,
ανέρχεται στο 20,1% του πληθυσµού. 

Γι’ αυτόν τον προσδιορισµό του δείκτη, όπως ξέρετε, λαµβά-
νεται υπ’ όψιν το 60% της διαµέσου του συνολικού διαθέσιµου
ισοδύναµου. Αυτός ο δείκτης, λοιπόν, αν και  παρουσιάζει σχε-
τική σταθερότητα κατά τα τελευταία χρόνια, για τα στοιχεία που
έχουµε και είναι διαθέσιµα σε µας, παραµένει πράγµατι υψηλό-
τερος από τον κοινοτικό µέσο όρο που είναι 16,4%. Το αντίστοιχο
ποσοστό για τις µη συνταξιοδοτικές κοινωνικές παροχές ανέρ-
χεται στο 23,8%. 

Συνεπώς µόλις το 15,5% των ατόµων που βρίσκεται κάτω από
το όριο της φτώχειας στη χώρα µας, πριν από τις κοινωνικές µε-
ταβιβάσεις, καταφέρνει να διαφύγει τον κίνδυνο της φτώχειας,
όταν ο αντίστοιχος µέσος όρος στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι 36,7%. Πράγµατι έχει επιδεινωθεί η κατάσταση στη
χώρα. Δεν µπορούµε να ξεπεράσουµε εύκολα αυτό το πράγµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Επισηµαίνεται ωστόσο ότι τα στοιχεία που αναφέρετε στη δική
σας επίκαιρη ερώτηση δεν είναι συγκρίσιµα γιατί τα συµπερά-
σµατα εξάγονται από διαφορετικές µεθοδολογίες µέτρησης.
Εγώ θέλω να παραµείνουµε στο πρόβληµα και το αποδέχοµαι. 

Όµως, αυτό το ποσοστό 27,7% που εσείς αναφέρετε στην
ερώτηση για το 2010, αφορά σε εντελώς διαφορετικό δείκτη, ο
οποίος έχει υιοθετηθεί από την παρακολούθηση της στρατηγικής
ΕΥΡΩΠΗ 2020, η οποία αναφέρεται στον προσδιορισµό των ατό-
µων σε κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικού αποκλεισµού συνολικά
και όχι µόνο στη βάση των εισοδηµατικών κριτηρίων που αυτό
βγαίνει από τη δική σας τοποθέτηση. Εκεί δεν είναι το ποσοστό
ακριβώς στα επίπεδα που λέτε. Είναι στο 20,1%.

Σηµειώνεται ακόµη πως µε το συγκεκριµένο δείκτη το αντί-
στοιχο ποσοστό στο σύνολο των είκοσι επτά κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ανέρχεται σε 23,5% και όχι σε 16,4% που
λέτε στη δική σας ερώτηση. 

Πάντως, σε κάθε περίπτωση –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, τα
υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου- ανεξάρτητα µε την
εκάστοτε υιοθετούµενη µεθοδολογία προσδιορισµού του κινδύ-
νου της φτώχειας, πρέπει να υπογραµµίσουµε πως τις προηγού-
µενες δεκαετίες διαµορφώθηκε στη χώρα µας µια οικονοµία µη
ανταγωνιστική, µε αναποτελεσµατικό κοινωνικό κράτος και µε
στρεβλό αναπτυξιακό µοντέλο στηριγµένο σε ένα υπόδειγµα
υπερκατανάλωσης.

Αυτή είναι, λοιπόν, η κατάσταση που οδήγησε σταδιακά σε
υπερχρέωση την χώρα µας, σε δηµοσιονοµικό αδιέξοδο και σε
διάβρωση της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας.

Τα µέτρα, λοιπόν, που παίρνουµε αυτήν την περίοδο, λαµβά-
νονται στο πλαίσιο της νέας δανειακής συµφωνίας και αποσκο-
πούν στην αναδιάταξη της ελληνικής οικονοµίας, στη διόρθωση
αυτών των δηµοσιονοµικών ανισορροπιών και στην εφαρµογή
αναγκαίων διαρθρωτικών αλλαγών που θα οδηγήσουν τη χώρα
σε τροχιά διατηρήσιµης και ισόρροπης ανάπτυξης.

Στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ στο δεύ-
τερο κοµµάτι της ερώτησης του κ. Παπαδηµούλη για το τι κά-
ναµε και τι προσπαθούµε να κάνουµε στο Υπουργείο Υγείας για
να αντιµετωπίσουµε αυτά τα υπαρκτά προβλήµατα.

Κλείνοντας, κύριε συνάδελφε, θέλω να πω ότι ανεξάρτητα µε
το αν είναι υπαρκτό ή όχι το πρόβληµα, πρέπει να είµαστε ακρι-
βείς. Αυτό θα µας διευκολύνει να κάνουµε σωστούς υπολογι-
σµούς, γιατί δεν είναι µόνο οι αριθµοί µε τους οποίους πρέπει να
ασχοληθούµε. Και 1% να είναι η διαφορά µας, αφορά σε ανθρώ-
πους που βρίσκονται σε πάρα πολύ άσχηµη και µερικές φορές –
θα συµφωνήσω µαζί σας- απελπιστική θέση.

Πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε γι’ αυτούς και ό,τι περνάει
από το χέρι µας πρέπει να το κάνει η χώρα και ιδιαίτερα εµείς,
που ασκούµε πολιτικές δηµόσιας υγείας και δηµόσιας κοινωνικής
πολιτικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο ερωτών
Βουλευτής Β’ Αθήνας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτρης Παπαδηµούλης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, η απάντησή
σας είναι από απογοητευτική έως εξοργιστική. 

Η πολιτική σας αυξάνει τη φτώχεια! Και την αύξησε κατά 1 εκα-
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τοµµύριο από το 2008 µέχρι το 2010 και συνεχίζει να την αυξάνει.
Τα µέτρα που πήρατε και ψηφίσατε και στη Βουλή και στην Κυ-
βέρνηση αυτές τις µέρες την αυξάνουν εκθετικά και µε µαθηµα-
τική βεβαιότητα. 

Δεν αυξάνεις τη φτώχεια, όταν κόβεις τον κατώτατο µισθό
κατά 22%; Δεν αυξάνεις τη φτώχεια, όταν κόβεις τον κατώτατο
µισθό για τους νέους κατά 32%; Δεν αυξάνεις τη φτώχεια, όταν
κόβεις συντάξεις; Δεν αυξάνεις τη φτώχεια, όταν κόβεις το επί-
δοµα ανεργίας; Δεν αυξάνεις τη φτώχεια, όταν κόβεις τις δηµό-
σιες δαπάνες για την παιδεία και την υγεία;

Σας απέδειξα µε αριθµούς της EUROSTAT και όχι του ΣΥΡΙΖΑ
ότι η αποτελεσµατικότητα των κοινωνικών δαπανών στην Ελλάδα
των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας είναι
τέσσερις φορές µικρότερη. Δηλαδή, τα λεφτά αυτά που γράφον-
ται ως κοινωνικές δαπάνες στον κρατικό προϋπολογισµό δεν
πάνε στους φτωχούς για να τους ανακουφίσουν και να µειώσουν
τη φτώχεια.

Ξέρετε γιατί; Διότι κόβετε το επίδοµα του πραγµατικά ανάπη-
ρου για να συντηρήσετε τους στρατούς των ανάπηρων «µαϊµού»,
που ήταν στα πελατειακά δίκτυα των κοµµάτων σας και στους
οποίους δώσατε –και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία - αναπη-
ρικές συντάξεις χωρίς να τις δικαιούνται. Και ανάλογα µε το
ποιος ήταν ο δικός σας γιατρός, στη Ζάκυνθο συµβαίνει να έχει
πολλούς τυφλούς, στη Βοιωτία πολλούς ασθµατικούς, στα Χανιά
πολλούς ανάπηρους.

Τι κάνατε για αυτά; Χρησιµοποιούσατε τα λεφτά του κρατικού
προϋπολογισµού για να µαζεύετε ψηφαλάκια. 

Πριν δύο εβδοµάδες καταδικάστηκε µία αµερικάνικη εταιρεία
ορθοπεδικών ειδών ότι έδινε από τις κοινωνικές δαπάνες, µίζες
σε Έλληνες γιατρούς για να αγοράζουν πανάκριβα ορθοπεδικά
είδη και να τα δίνουν σε ανάπηρους. Πλήρωσε αυτή η εταιρεία
στις αµερικάνικες αρχές 22 εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµο. 

Σας ερωτώ, κύριε Τιµοσίδη –και µην µου απαντήσετε άλλα
λόγια να αγαπιόµαστε- το εξής: Ζητήσατε τα στοιχεία από τις
αµερικανικές αρχές, από το αµερικανικό δικαστήριο να δείτε
ποιοι Έλληνες γιατροί, στελέχη ελληνικών νοσοκοµείων εµπλέ-
κονται για να πάει τουλάχιστον το ΣΔΟΕ να τους κάνει έλεγχο;

Πιάσατε τους γιατρούς και τα στελέχη νοσοκοµείων για την
άλλη περίπτωση του σκανδάλου µε την βρετανική «DEPUY» που
έχουν καταδικαστεί για µίζες µε τον ίδιο Έλληνα αντιπρόσωπο,
πριν δύο χρόνια στο δικαστήριο του Λονδίνου;

Εκεί πάνε οι λεγόµενες «κοινωνικές δαπάνες», δεν πάνε στον
φτωχό. Του φτωχού του κόβεται το οξυγόνο µε τη στρόφιγγα,
προγραµµατισµένα. Πάνε για να υπηρετούν πελατειακά δίκτυα
µε «µαϊµού» αναπηρίες, µε συνταξιούχους που δεν δικαιούνται
συντάξεις, µε πεθαµένους που εισπράττουν συντάξεις και δεν
τους βρίσκεται γιατί δεν έχετε µηχανοργάνωση. 

Και µου λέτε ότι σας δίνω στατιστικά στοιχεία που δεν είναι
ακριβή; Όσα σας είπα εδώ είναι επίσηµα στοιχεία της EURO-
STAT.

Είναι προσβολή για τον φτωχό, για αυτόν που δεν έχει, που
δεν µπορεί, που δεν αντέχει να τον αντιµετωπίζετε ως στατιστικό
µέγεθος. Ξέρει πολύ καλά καθένας τη φτώχεια του και την ανέ-
χειά του. Ασκείτε µία πολιτική που την αυξάνει. Ασκείτε µία πολι-
τική που συρρικνώνει το κοινωνικό κράτος και δεν κάνετε τίποτα
για τη µείωση αυτού του φαινοµένου, για την ανακούφιση. 

Μιλάτε για ανάπτυξη. Η πολιτική σας παράγει ύφεση. Η ύφεση
στην Ελλάδα φέτος θα είναι τόσο µεγάλη που µόνο το Σουδάν
που περνάει εµφύλιο εδώ και πολλά χρόνια έχει. Είναι µοναδική
χώρα στην Ευρώπη που έχει για πέµπτη συνεχόµενη χρονιά
ύφεση και είναι η µοναδική φορά στην ελληνική ιστορία µετά τον
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο που γίνεται αυτό. Η πολιτική σας προγραµ-
µατίζει και το 2013 να υπάρχει ύφεση. 

Απαντήστε, λοιπόν, για αυτά και σας παρακαλώ την επόµενη
φορά που θα έρθετε να µην αφήνετε για τη δευτερολογία σας
το τι έχετε κάνει και το τι σκοπεύετε να κάνετε, διότι έτσι καταρ-
γείτε τη δυνατότητα να σας ελέγξω για αυτό. Είναι σκόπιµη κοµ-
πίνα την οποία απαιτώ να σταµατήσετε. Όταν σας ρωτάω κάτι,
θα απαντάτε στην πρωτολογία σας, για να µου δίνετε τη δυνα-
τότητα να επανέλθω µε ερώτηση. Αλλιώς, απαντάτε µε τη σιγου-
ριά ότι εγώ δεν έχω το δικαίωµα να ξαναµιλήσω. Επειδή αυτή

είναι µόνιµη αλαζονική και άθλια πρακτική των κυβερνώντων χρό-
νια τώρα εδώ µέσα –είτε κυβερνάτε εναλλάξ ΠΑΣΟΚ και Νέα Δη-
µοκρατία είτε κυβερνάτε µαζί, όπως τώρα- πρέπει να τη
σταµατήσετε. Αλλιώς, καταργείστε και τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Θα απαντήσετε τώρα και εγώ θα είµαι αναγκασµένος να
σας ακούω σιωπηλός, γιατί δεν θέλω να σας διακόπτω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Παπαδηµούλη,
είµαι βέβαιος ότι δεν είναι στην πρόθεση του συγκεκριµένου
Υφυπουργού, ο οποίος διακρίνεται για το ήθος του.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Είναι στην πρόθεση όλων
των κυβερνήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εν πάση περιπτώσει, δεν
θέλω να υπερασπιστώ εν γένει τις κυβερνήσεις. Υπερασπίζοµαι
τον κ. Τιµοσίδη και θα σας δώσω το λόγο, αν χρειαστεί µετά, αν
θέλετε κάτι να πείτε, διότι δεν είχε χρόνο ο Υφυπουργός για να
ολοκληρώσει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα κάνω χρήση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πάντως, δεν είναι στην

πρόθεση του συγκεκριµένου Υφυπουργού. 
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Θέλω και εγώ να
προσθέσω ότι είναι µακριά από εµένα αυτή η αντίληψη. Υπάρχει,
όµως, ένας Κανονισµός στη Βουλή, υπάρχει ένα χρονικό περι-
θώριο. 

Ο κ. Παπαδηµούλης έθεσε ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα, το οποίο
έχει και τεχνικά χαρακτηριστικά, θέλει ιδιαίτερες γνώσεις. Εγώ
δεν θέλω να κρύψω ότι δεν γνωρίζω από στατιστικά στοιχεία,
αξιοποίηση, ανάλυση αυτών των δεδοµένων. Προσπάθησα, δια-
βάζοντας όλη αυτήν τη µελέτη της EUROSTAT και συζητώντας
και µε ανθρώπους που γνωρίζουν, να δω την ουσία της ερώτη-
σης, για την οποία τοποθετήθηκα. 

Είπα ότι εγώ αποδέχοµαι ότι είναι υπαρκτό το πρόβληµα και
ότι πρέπει να είµαστε περισσότερο ακριβείς, να δίνουµε στοιχεία
που να είναι συγκρίσιµα, για να µη δηµιουργούµε ψευδή εικόνα.
Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, εµένα, κύριε Παπαδηµούλη, αν θέλετε, οποιαδή-
ποτε στιγµή µπορείτε να µε διακόψετε και να δείξω την καλή µου
διάθεση. Δεν είναι, όµως, δικό µου ζήτηµα. Είναι ζήτηµα του Κα-
νονισµού. Το ξεπερνώ. Τα είπε ο Πρόεδρος και τον ευχαριστώ.
Θα έρθω, λοιπόν, να απαντήσω κυρίως σε αυτά που θέσατε εσείς
για το τι κάναµε, τι κάνουµε και τι αποφασίζουµε να κάνουµε. 

Θα ήθελα, όµως, να κάνω ένα γενικό σχόλιο, γιατί αναφερθή-
κατε σε µειώσεις συντάξεων, µισθών κ.λπ.. Βεβαίως, η κατά-
σταση της χώρας είχε ακριβώς αυτόν το φόβο και µάλιστα,
κανείς δεν αµφισβήτησε µε στοιχεία ότι η χώρα δεν ήταν στο χεί-
λος της χρεοκοπίας, δηλαδή στην παύση πληρωµών, συντάξεων,
µισθών, της λειτουργίας του ίδιου του κράτους. Για να µην γίνει
αυτό, µε θυσίες του ίδιου του ελληνικού λαού πήραµε αυτά τα
µέτρα, τα οποία έχουν προοπτική –θέλω να πιστεύω- καλύτερη
από αυτή που τουλάχιστον αυτήν τη στιγµή έχει ο µέσος πολίτης
και γι’ αυτό προσπαθούµε. Θα µας κρίνουν σε λίγο όλους για
αυτά. Δεν υπάρχει περίπτωση. 

Δεν µπορεί να λέτε, όµως, ότι υπήρχε ένας µαγικός τρόπος ή
κάποιος άλλος τρόπος λιγότερο οδυνηρός για τον πολίτη –δεν
τον ακούσαµε εδώ στη Βουλή- για να αντιµετωπιστεί αυτή η δε-
δοµένη κατάσταση. Δυστυχώς, αναγκαστήκαµε και πιέσαµε τον
ίδιο τον πολίτη, ο οποίος στη συντριπτική πλειοψηφία κατανοεί
ότι τα πράγµατα είναι άσχηµα. Βεβαίως, υπάρχουν επιµέρους
αδικίες. Πάντοτε σε µία πολιτική που την ασκείς γενικά υπάρχει
πρόβληµα. 

Όσο δε για τον έλεγχο που είπατε, δυστυχώς δεν υπήρχε στη
χώρα µας ηλεκτρονική καταγραφή, ώστε αυτά που διαθέτει η
χώρα µέσω της πολιτικής οποιασδήποτε Κυβέρνησης να πηγαί-
νουν στην πραγµατική ανάγκη, να πηγαίνουν σ’ αυτό για το οποίο
έχει αποφασιστεί.

Υπήρχαν τέτοια φαινόµενα, κύριε συνάδελφε. Αναφερθήκατε
σε επιτροπές. Εσείς καθορίσατε ότι ήταν µόνο των κυβερνώντων.
Εγώ θέλω να σας ρωτήσω τα εξής: Μπορεί κάποιος να ισχυριστεί
ότι δεν έκαναν τέτοιες παρατυπίες και άνθρωποι που ανήκαν σε
άλλους χώρους; Η πράξη και η ζωή δείχνουν ότι αυτός που θα
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παρανοµήσει, δυστυχώς ανήκει σε όλο το φάσµα της κοινωνικής
και πολιτικής ζωής. 

Την ευθύνη, βεβαίως, την έχουν οι κυβερνήσεις. Γι’ αυτό και
πήραµε µέτρα. Γνωρίζετε, φαντάζοµαι, πόσες χιλιάδες αναπηρι-
κές συντάξεις δεν συνεχίζει να τις δίνει πια η πολιτεία, γιατί ακρι-
βώς διαπιστώθηκε ότι δεν ήταν υπαρκτά πρόσωπα. Δεν έχουµε
ευθύνη γι’ αυτά; Την αναλαµβάνουµε και αντιδράσαµε γι’ αυτά.
Ξέρετε πολύ καλά για την καταγραφή των συντάξεων και των επι-
δοµάτων. Οργανώνουµε το ΚΕΠΑ, για να µπορεί να γίνει ουσια-
στικότερος έλεγχος από ό,τι γινόταν µέχρι τώρα –µε προβλή-
µατα βεβαίως- µέσα σε µία δύσκολη οικονοµική συγκυρία.

Κι όµως, πήραµε µέτρα, κάναµε τοµές. Πρώτη φορά στη χώρα
µας νοσοκοµείο απαίτησε και πήρε χρήµατα από εταιρεία ανα-
λώσιµων υλικών, ιατρικών οργάνων. Απαίτησε και πήρε χρήµατα,
πριν ολοκληρωθεί η δικαστική απόφαση, από γιατρούς οι οποίοι
παραβίασαν τις υπηρεσίες τους. Συγκεκριµένα, στο «Ιπποκράτειο
Νοσοκοµείο» µιλάµε για κάποια εκατοµµύρια. Θα µου πείτε ότι
είναι µία περίπτωση. Όµως, είναι σηµαντικό και είναι ένα µήνυµα
ότι κάνουµε ό,τι µπορούµε και συνεχίζουµε. Και όσοι ήταν επίορ-
κοι θα πάνε εκεί που πρέπει. Έχουν αποφασιστεί τα διοικητικά
µέτρα και θα έχουµε και τη δικαστική εξουσία να τα απονείµει. 

Θα ήθελα να πω σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, τι κάνουµε στο δικό
µας Υπουργείο γι’ αυτές τις περιπτώσεις. Εξακολουθούµε να κα-
λύπτουµε τον ανασφάλιστο µε το βιβλιάριο απορίας. Υπάρχει η
εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση λόγω ένδειας µε τα 600 ευρώ.
Υπάρχει χορήγηση εφάπαξ οικονοµικής ενίσχυσης σε περιπτώ-
σεις που υπάρχουν θεοµηνίες και προβλήµατα σε περιοχές.
Υπάρχει χορήγηση κοινών υλικών. 

Επίσης, υπάρχει µηνιαία οικονοµική ενίσχυση παλιννοστούν-
των οµογενών, προγράµµατα τσιγγάνων, τα οποία είχαν σταµα-
τήσει να λειτουργούν και τα επαναφέρουµε. Έχουµε ολοκλήρω-
ση των προγραµµάτων Λαϊκής Κατοικίας και αποκατάστασης
προσφύγων και διανοµή αδιάθετων οικοπέδων σε δικαιούχους
λαϊκής κατοικίας. 

Έχουµε την παροχή υπηρεσιών στέγασης και ψυχοκοινωνικής
στήριξης για αστέγους και παιδιά. Τώρα τελευταία, σε συνεργα-
σία και µε άλλους φορείς, είτε µη κυβερνητικές οργανώσεις είτε
µε την Εκκλησία της Ελλάδος, µε την Αρχιεπισκοπή, συµµετέ-
χουµε στη σίτιση ανθρώπων που έχουν ανάγκη µε ένα ποσό, όσο
µπορούµε. Υπάρχει καλή συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοί-
κηση, ώστε να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε το θέµα των
αστέγων.

Φιλοξενούνται άστεγοι, κύριε Πρόεδρε, σε ξενοδοχεία του κέν-
τρου, τα οποία επί τούτου έχουν ανοίξει και προσφέρουν ακρι-
βώς τη στέγη σ’ αυτά τα άτοµα. 

Το ύψος των υπηρεσιών των ανωτέρω προγραµµάτων είναι
ανεπαρκές και το αναγνωρίζουµε, για να µπορέσουµε να αντιµε-
τωπίσουµε το πραγµατικό πρόβληµα. Όµως, είµαστε εδώ και κά-
νουµε ό,τι µπορούµε. Ξέρετε πολύ καλά, κύριε συνάδελφε, ότι
δεν παραµείναµε µόνο στη διακοπή των συντάξεων που δεν είχαν
πραγµατικό αποδέκτη και ήταν συντάξεις «µαϊµού». Χρησιµοποιώ
τη λέξη, παρ’ όλο που την αποφεύγω. Θα οδηγηθούν στη δικαιο-
σύνη και όλοι οι υπόλογοι για την τελευταία δεκαετία, κύριε Πρό-
εδρε, για να δώσουν λόγο και να αποδώσουν πίσω αυτά τα οποία
έπαιρναν καταχρηστικά.

Τέλος, κλείνοντας, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι το θέµα
της κοινωνικής αλληλεγγύης, της προστασίας των ανθρώπων
που έχουν ανάγκη αυτήν την περίοδο ιδιαίτερα, είναι οξυµένο.
Έτσι θέλω να κλείσω, µ’ αυτήν την αποδοχή. Κανένας δεν πρέπει
να κοιµάται ήσυχος, όταν υπάρχουν αυτά τα φαινόµενα, πολύ
περισσότερο δε αυτοί που ασκούν διοίκηση –αυτήν τη στιγµή
έχω εγώ την τιµή να ασκώ διοίκηση- και έχουν την ευθύνη να κά-
νουν ό,τι καλύτερο µπορούν, αξιοποιώντας τους πόρους της
χώρας που ο ίδιος ο φορολογούµενος Έλληνας πολίτης διαθέτει
γι’ αυτόν το σκοπό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Τιµοσίδη,

δεν κάνουν όλοι οι Έλληνες θυσίες. Το «µάρµαρο» το πληρώνουν

τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα, τα πολλά εκατοµµύρια των
φτωχότερων Ελλήνων. Οι πλούσιοι όχι µόνο δεν κάνουν θυσίες
αλλά τους δίνετε και δώρο, µπόνους. Όταν κόβετε από τον κα-
τώτατο µισθό 2.000 ευρώ το χρόνο, σ’ αυτόν που έχει στη δού-
λεψή του εκατό εργαζόµενους, του δίνετε µε µία υπογραφή σας
200.000 ευρώ το χρόνο επιπλέον περιθώριο κέρδους, δώρο!

Δεν κάνουν όλοι θυσίες. Γι’ αυτό και οι καταθέσεις Ελλήνων
στην Ελβετία από το 2009 µέχρι το 2011 διπλασιάστηκαν. Και
ακόµη περιµένουµε τα ονόµατα και τα λεφτά από τη φορολογία
αυτών των καταθέσεων.

Μας είπατε για λαϊκή κατοικία. Μα εσείς καταργήσατε τον Ορ-
γανισµό Εργατικής Κατοικίας και Εργατικής Εστίας. Ποια λαϊκή
κατοικία;

Μας είπατε ότι θα πληρώσουν όλοι σε βάθος δεκαετίας. Μπο-
ρείτε να µου πείτε έναν που έκατσε στο εδώλιο -όχι που πήγε φυ-
λακή- για τις µίζες της «SIEMENS», για τις µίζες των υποβρυχίων,
για τις µίζες στα ορθοπεδικά, για τις µίζες στις προµήθειες των
νοσοκοµείων; 

Κι επειδή είπα για νοσοκοµεία, µου λέτε ότι ένα νοσοκοµείο
ζήτησε πίσω λεφτά. Από το 1996 µε Πρωθυπουργό Σηµίτη, έχετε
ψηφίσει ένα νόµο που υποχρεώνει τα νοσοκοµεία να έχουν ισο-
λογισµούς και ηλεκτρονικά λογιστήρια. Το έχετε φτιάξει; 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Το έχουµε κάνει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεκαέξι χρόνια µετά δεν το
έχετε κάνει. Τώρα προσπαθείτε να το ολοκληρώσετε, δεκαέξι
χρόνια µετά, κύριε Τιµοσίδη. 

Μου λέτε: «Τώρα προσπαθούµε να βρούµε τους «µαϊµού» συν-
ταξιούχους, αναπήρους, κ.λπ.». 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Τους βρήκαµε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ξέρετε ποια είναι η ουσία; Η
ουσία είναι ότι χρησιµοποιείτε τις µαϊµουδιές που κάνατε για δε-
καετίες -και οι «πράσινοι» και οι «γαλάζιοι»- στους «πελάτες» σας
µε τα δίκτυά σας. Γι’ αυτό και είναι αυξηµένοι αυτοί οι «µαϊµού»
σε περιοχές όπου ισχυροί πολιτευτές και παράγοντες του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας δρούσαν για δεκαετίες. Δέστε
αυτήν τη στατιστική. Και τώρα χρησιµοποιείτε αυτό ως επιχεί-
ρηµα για να κόψετε και από αυτόν που πραγµατικά έχει ανάγκη.
Και επειδή δεν µπορείτε να βρείτε -προσπαθείτε ακόµη να
βρείτε- τα ίχνη των εγκληµάτων σας, κόβετε από τον πραγµατικά
ανάπηρο και από τον πραγµατικά άρρωστο το φάρµακο, το επί-
δοµα, τη στήριξη. 

Λέτε ότι πασχίζετε να ενηµερωθείτε για το θέµα. Έχω εδώ µία
µελέτη του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ. Η πλειοψηφία είναι
δικοί σας άνθρωποι.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Την έχω διαβάσει και αυτή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Αυτή η µελέτη λέει: «Το πα-
ράδοξο της κοινωνικής πολιτικής στην Ελλάδα». Εδώ είναι η αύ-
ξηση των κοινωνικών δαπανών και εδώ η φτώχεια παραµένει στα
ίδια. Και εδώ έχει την αποτελεσµατικότητα των κοινωνικών δα-
πανών. Πόσο µειώνεται η φτώχεια; Στην κορυφή είναι η Φινλαν-
δία. Τα λεφτά, δηλαδή, που δίνει το κράτος πάνε στους φτωχούς.
Στον πάτο είναι η Ελλάδα. Γιατί τα λεφτά, δεν πάνε σε αυτούς
που πραγµατικά τα έχουν ανάγκη αλλά στους «κολλητούς» του
εκάστοτε κυβερνώντος κόµµατος. Και το δράµα τώρα για την Ελ-
λάδα, είναι ότι κυβερνάτε µαζί ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία,
οπότε έχουν αυξηθεί και οι «κολλητοί», άρα και τα έξοδα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Παπαδηµούλη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Παπαδηµούλη, αυτή η διαπάλη, ώστε να µπορέσει το κε-

φάλαιο να συµµετέχει καλύτερα, δεν έχει λυθεί. Γιατί αν είχε
λυθεί, θα είχαµε λύσει όλα τα προβλήµατά µας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα σας βοηθήσει ο κ. Βορί-
δης.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
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Αλληλεγγύης): Εγώ σας άκουσα µε προσοχή.
Θέλω να κάνω µία παρατήρηση και ένα σχόλιο: Λέτε για τις

επιτροπές των αναπήρων, κ.λπ.. Εγώ θα ήθελα και µία αυτοκρι-
τική για ενδεχόµενους δικούς σας ψηφοφόρους ή ανθρώπους
που µπορεί να συµµετείχαν σε αυτές τις επιτροπές. Εγώ δεν
µπορώ να το αποκλείσω. Ήταν ένα φαινόµενο. Και σε ένα φαινό-
µενο, πέρα από αυτούς που έχουν την ευθύνη της διοίκησης,
υπάρχει και η κοινωνική ευθύνη. Κρατήστε τουλάχιστον µία επι-
φύλαξη. Και επειδή σας εκτιµώ ιδιαίτερα, θα ήθελα να κρατήσετε
µία επιφύλαξη. Δεν λέω ότι την ευθύνη την είχε η δική σας πα-
ράταξη, γιατί δεν κυβερνούσε αυτά τα χρόνια. Το αποδέχτηκα
από την αρχή. Μη θεωρείτε, όµως, ότι αυτό το πράγµα πηγαίνει
µονοσήµαντα από αυτόν που διοικεί. 

Δεύτερον: Αυτήν την περίοδο τουλάχιστον το διπλογραφικό
σύστηµα έχει εγκατασταθεί στο 85%, ίσως και στο 90% -δεν το
παρακολούθησα τελευταία- µετά από πολλά χρόνια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μετά από δεκαέξι χρόνια. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Πείτε την καλή κουβέντα, όµως. Έχει γίνει. Πείτε
ότι κακώς χάσαµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεκαέξι χρόνια για διπλο-
γραφικό, που το έχει και το περίπτερο; 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Σας παρακαλώ. Εγώ σας άκουσα. Έχει γίνει. 

Η ηλεκτρονική καταγραφή, λοιπόν, µε το ΕΣΥ-ΝΕΤ είναι, κύριε
Πρόεδρε, πραγµατικότητα. Και ξέρετε ποιο είναι το ευχάριστο
και το θετικό; Ότι έγινε από τους ανθρώπους του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας. Δεν δόθηκαν εκατοµµύρια ευρώ για να γίνει
αυτό το ηλεκτρονικό σύστηµα. 

Σήµερα, κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός, ο γενικός γραµµατέας,
ο διοικητής είπαν στην υγειονοµική περιφέρεια, µε κωδικό –θα
φτάσουµε στο σηµείο να γίνει και στο διαδίκτυο για όλους τους
πολίτες- να µπορεί να πει όποιο νοσοκοµείο θέλετε. Πείτε ένα
νοσοκοµείο, να σας πει ποια είναι η φαρµακευτική δαπάνη, ποιος
είναι ο µέσος όρος νοσηλείας, όλα τα στοιχεία που θα χρειαστεί
κάποιος, για να εκτιµήσει αν τα χρήµατα που δίνει η πολιτεία αν-
ταποκρίνονται, πιάνουν τόπο, ποιος χειρίζεται αυτά τα θέµατα,
ποιος δίνει την εντολή να γραφτούν τα φάρµακα, ποιος παρήγ-
γειλε τα αναλώσιµα υλικά, που αυτά ήταν που έφτασαν το κό-
στος της δαπάνης στη νοσηλεία και στο φάρµακο σε υπερβολικά
ύψη. 

Αυτά έχουν γίνει, είναι πραγµατικότητα, τα υλοποιούµε και µα-
κάρι να συνεχίσουν µε τον ίδιο ζήλο και µε τον ίδιο ρυθµό. Κά-
ναµε βήµατα. Υπάρχουν προβλήµατα. Με ρωτήσατε αν πήγε
κανένας. Σας είπα την περίπτωση που θεωρώ σηµαδιακή, κύριε
Παπαδηµούλη. Το ότι ένα νοσηλευτικό ίδρυµα, δηλαδή ένας φο-
ρέας του κράτους που µέχρι τώρα δεν το έκανε ποτέ, απαίτησε
και πήρε χρήµατα από εταιρεία αναλώσιµων υλικών, έφερε υπό-
λογους γιατρούς, οι οποίοι πριν ολοκληρωθεί η δικαστική διαδι-
κασία κατέβαλαν εκατοµµύρια ευρώ για να πάνε πίσω στο
νοσοκοµείο. Αυτά είναι σηµαντικά βήµατα. Πρέπει να συνεχί-
σουµε σ’ αυτόν το δρόµο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Τι-

µοσίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των
Υπουργών» όπως ισχύει:

1. Δικογραφία κατά του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη κ.
Χρήστου Παπουτσή.

2. Δικογραφία κατά του πρώην Υπουργού Οικονοµικών κ. Γε-
ωργίου Παπακωνσταντίνου.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµε-
ρώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες
και τρεις εκπαιδευτικοί από τα Γυµνάσια Πύργου και Μαραθό-
καµπου Σάµου, τα οποία φιλοξενούνται στην Αθήνα στο πλαίσιο
εκπαιδευτικού προγράµµατος που οργανώνει το Ίδρυµα της

Βουλής.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 580/28-2-2012 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Έλενας Ράπτη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης σχετικά µε την ανάγκη ίδρυσης περισσότερων στε-
γνών προγραµµάτων απεξάρτησης.

Στην επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός κ. Τιµοσίδης.

Ορίστε, κυρία Ράπτη, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτησή σας.

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Υπουργέ, υπάρχει µία µεγάλη και διαρ-
κής συζήτηση για τη συµβολή των στεγνών προγραµµάτων και
τη χρήση υποκατάστατων ουσιών στην ψυχοθεραπευτική διαδι-
κασία της απεξάρτησης από τα ναρκωτικά. Κύριο σηµείο της συ-
ζήτησης, είναι η διαφωνία ως προς την αποτελεσµατικότητα της
εφαρµογής της κάθε µεθόδου, η οποία εκφράστηκε και στη συ-
ζήτηση στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων για το άνοιγµα
των δοµών χορήγησης υποκατάστατων ουσιών στα δηµόσια νο-
σοκοµεία. Τα στεγνά προγράµµατα, εστιάζονται στην ψυχική
απεξάρτηση του χρήστη και έχουν σαν στόχο, να δώσουν στον
θεραπευόµενο το χρόνο, να αλλάξει τη ζωή του µε τρόπο ριζικό,
αποκλείοντας απ’ αυτήν τα ναρκωτικά. Είναι µία επίπονη διαδι-
κασία που θέλει σκληρό προσωπικό αγώνα. Έχει οµαδικές και
ατοµικές συναντήσεις µε ειδικούς, περιλαµβάνει τη συµµετοχή
της οικογένειας του χρήστη ως µέρος της διαδικασίας θερα-
πείας, γι’ αυτόν το λόγο και τα προγράµµατα αυτά, απαιτούν
πολλαπλάσιο χρόνο και προσπάθεια. Γίνεται έργο στην ψυχή του
ατόµου, ώστε τα αποτελέσµατα να είναι µόνιµα και λυτρωτικά
για τους ασθενείς και το περιβάλλον τους. 

Με δεδοµένη τη λειτουργία των νέων σηµείων χορήγησης υπο-
κατάστατων και µε εκφρασµένο τον προβληµατισµό µήπως η
επέκταση των δοµών υποκατάστατων στα δηµόσια νοσοκοµεία,
εκτός από την προφανή χρησιµότητα της κατάργησης της λίστας
αναµονής, δηµιουργεί µία νέα πραγµατικότητα σε βάρος των
στεγνών προγραµµάτων απεξάρτησης, µπορείτε να µε ενηµερώ-
σετε ποια είναι σήµερα τα στεγνά προγράµµατα απεξάρτησης
που λειτουργούν στη χώρα µας, εάν επαρκούν και ποια είναι τα
ποσοστά επιτυχίας των προγραµµάτων;

Επίσης, κύριε Υπουργέ, είναι στις προθέσεις του Υπουργείου
σας να δηµιουργήσει νέα, περισσότερα στεγνά προγράµµατα
απεξάρτησης και αν ναι, µπορείτε να µας πείτε πόσα και σε ποιες
πόλεις της χώρας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Μιχαήλ Τιµοσίδης,
Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης έχει το λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, µε την ερώτησή σας επαναφέρετε µία
συζήτηση που γίνεται πολλές φορές, που έρχεται από το
παρελθόν, για το ποια µέθοδος πρέπει να πριµοδοτηθεί περισ-
σότερο, τι είναι το στεγνό πρόγραµµα, υπάρχουν δηλαδή
συζητήσεις, που στο τέλος ίσως µπερδεύουν και τον κόσµο. 

Είναι πολύ πιο απλά τα πράγµατα. Υπάρχει η µέθοδος των
στεγνών προγραµµάτων, υπάρχει η µέθοδος της υποκατά-
στασης που είναι η συζήτηση που έγινε στην Επιτροπή Κοινω-
νικών Υποθέσεων. Ήταν η λίστα της ντροπής που έκανε όλα τα
πολιτικά κόµµατα, κυρίως αυτά που ήταν στην κυβέρνηση όλα
τα προηγούµενα χρόνια, να µην αισθάνονται καλά. Ήταν
απαράδεκτο το γεγονός, να ζητάει βοήθεια ένας νέος και να µην
µπορεί η πολιτεία να ανταποκριθεί. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση νοµίζω, µε τη λύση που δόθηκε -
που θα σας έλεγα ότι πρωτοτύπησε και στην Ευρωπαϊκή Ένωση-
φαίνεται ότι το πρόγραµµα αυτό πάει πολύ καλά στο λίγο χρο-
νικό διάστηµα που έχουµε. Το συζητούν και υπάρχει επικοινωνία
από άλλες ευρωπαϊκές χώρες να δουν πώς πάει το δικό µας
πρόγραµµα για να ακολουθήσει κι εκεί. 

Άρα, λοιπόν, γίνεται µία σηµαντική προσπάθεια. Θέλω όµως
να εστιάσουµε στα στεγνά προγράµµατα. Τι είναι τα στεγνά
προγράµµατα; Αυτά στηρίζονται στην εντατική ψυχοκοινωνική
θεραπεία χωρίς τη χρήση υποκατάστατων ή άλλων ουσιών και ο
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στόχος είναι η πλήρης απεξάρτηση των χρηστών και, βεβαίως,
η κοινωνική τους επανένταξη. Η θεραπεία αυτή ενδείκνυται για
όλα εκείνα τα εξαρτηµένα άτοµα, ακόµα και γι’ αυτά που τελικά
θα αποφασίσουν να ζητήσουν βοήθεια στο πρόγραµµα υποκατά-
στασης. Άρα, λοιπόν, µπορεί ο οποιοσδήποτε να ζητήσει αυτήν
τη βοήθεια. Αφορούν δε όλες τις εξαρτήσεις που µπορεί να έχει
ένα άτοµο είτε αυτό είναι ουσίες είτε είναι τρόπος ζωής, όπως
είναι τα video games –είναι κι αυτό ένα σηµαντικό φαινόµενο- το
αλκοόλ, η κατάχρηση κ.λπ..

Τι γίνεται όµως µε αυτά τα προγράµµατα; Είναι ένα πρόγραµ-
µα επίπονο, κρατάει πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα, υπάρχουν
διαφορετικές προσωπικές συµπεριφορές αυτών των ανθρώπων.
Μπορεί κάποιο άτοµο να χρειαστεί παρακολούθηση µεγάλο
χρονικό διάστηµα. Βγαίνει από τον κόσµο της εξάρτησης, όµως
ψυχολογικά θέλει περισσότερη υποστήριξη. Την υποστήριξη τη
χρειάζεται και η οικογένεια, τη χρειάζεται δηλαδή και ο περίγυ-
ρός τους. Εποµένως είναι µία σύνθετη διαδικασία. 

Ρωτήσατε πολύ συγκεκριµένα, ποια είναι τα ποσοστά
επιτυχίας αυτών των προγραµµάτων και, βεβαίως, ποιες δοµές
παρέχουν στεγνά προγράµµατα. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της έρευνας από το κέντρο ελέγχου
των ναρκωτικών, στην κατηγορία αυτή έχουµε στην Ελλάδα
τριάντα δύο συµβουλευτικούς σταθµούς ενηλίκων -είκοσι ένα
είναι του ΚΕΘΕΑ, δύο του ΟΚΑΝΑ, πέντε του «18 ΑΝΩ», τρία του
ΨΝΘ του ψυχιατρικού νοσοκοµείου κι ένα του Κέντρου Ψυχικής
Υγιεινής Αθήνας- δέκα συµβουλευτικούς σταθµούς εφήβων -
επτά του ΚΕΘΕΑ, δύο του ΟΚΑΝΑ κι ένα του «18 ΑΝΩ»- έντεκα
προγράµµατα εσωτερικής διαµονής ενηλίκων –πέντε του
ΚΕΘΕΑ, πέντε του  «18 ΑΝΩ», ένα του ΨΝΘ- δεκαεπτά προγράµ-
µατα εξωτερικής παραµονής ενηλίκων –οκτώ του ΚΕΘΕΑ, ένα
του  «18 ΑΝΩ», τέσσερα ΨΝΘ, δύο του ΟΚΑΝΑ, ένα σωµατείο
«ΘΗΣΕΑΣ» στο Δήµο Καλλιθέας και ένα στο Κέντρο Ψυχικής
Υγιεινής Αθήνας- δώδεκα θεραπευτικά προγράµµατα εφήβων και
νεαρών ενηλίκων –επτά του ΚΕΘΕΑ, ένα  «18 ΑΝΩ», τέσσερα του
ΟΚΑΝΑ- και βεβαίως τριάντα µία υπηρεσίες κοινωνικής επανέ-
νταξης ενηλίκων – δεκαοκτώ ΚΕΘΕΑ, έξι του «18 ΑΝΩ», τρία
ΟΚΑΝΑ και τέσσερα του ΨΝΘ- και έξι υπηρεσίες κοινωνικής
επανένταξης εφήβων –πέντε του ΚΕΘΕΑ κι ένα του ΟΚΑΝΑ.

Οι συµβουλευτικοί αυτοί σταθµοί το 2010 παρείχαν υπηρεσίες
σε πέντε χιλιάδες οκτακόσια ενενήντα πέντε άτοµα, από τα οποία
τα εξακόσια εβδοµήντα εννέα ήταν έφηβοι, ενώ στην κυρίως θε-
ραπεία προχώρησαν µόλις τα χίλια οκτακόσια τρία άτοµα.

Το ποσοστό επιτυχίας ολοκλήρωσης αυτών των προγραµµά-
των εσωτερικής διαµονής ήταν 46,1%, ενώ για τα εξωτερικής πα-
ραµονής ενηλίκων 47,5% και για τα εξωτερικής παραµονής
εφήβων 35,4%.

Επίσης, αντίστοιχα ήταν και τα ποσοστά οικειοθελούς αποχώ-
ρησης. Κάποιοι δεν µπορούν να αντέξουν το πρόγραµµα και απο-
χωρούν. Αυτό ήταν σε ένα ποσοστό 43,8% για την εσωτερική
διαµονή, 32,6% για τα εξωτερικής παραµονής και 43,7% για τα
εξωτερικής παραµονής εφήβων.

Συνεπώς, είναι µία µέθοδος την οποία εµείς την επικροτούµε,
τη στηρίζουµε. 

Υπάρχει, εξάλλου, όπως ξέρετε, για το ΚΕΘΕΑ παραδείγµατος
χάριν, χρηµατοδότηση, παρ’ ότι έχει µία ανεξαρτησία στη λει-
τουργία του -και νοµίζω ότι καλώς υπάρχει αυτή- από το Υπουρ-
γείο Υγείας. 

Βεβαίως, υπάρχει το παράπονο και το πρόβληµα ότι έχουν να
γίνουν διορισµοί εδώ και πολλά χρόνια -δεν έχουν γίνει από το
2006- για το οποίο δεν έχουµε µεν ευθύνη αλλά τώρα που θα
µπορούσαµε να στηρίξουµε ίσως, όπως γνωρίζετε υπάρχει ο πε-
ριορισµός των νέων διορισµών. Ελπίζω αυτό να τελειώσει σε κά-
ποιο χρονικό διάστηµα στο µέλλον.

Βεβαίως, έγινε και η ανάλογη περικοπή, όπως έγινε και σε
όλους τους φορείς του δηµοσίου. Έχει µειωθεί η χρηµατοδό-
τηση από τα 23.000.000, ενώ στον ΟΚΑΝΑ έχει µειωθεί κατά πε-
ρίπου 11 εκατοµµύρια. Είναι κάτι που δεν θα έπρεπε να γίνει.
Είναι, όµως, αναγκαίο, δυστυχώς, σε αυτήν την οικονοµική συγ-
κυρία που περνάει η χώρα. Και αυτό έχει επίπτωση σε όλους µας.

Θέλω, όµως, να τονίσω ιδιαίτερα και να κλείσω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε, ότι γίνεται µία σηµαντική δουλειά σε όσους αντέξουν

και παραµείνουν εκεί. Οι άνθρωποι που είναι στο ΚΕΘΕΑ, στο «18
ΑΝΩ» και σε όλους τους άλλους φορείς –ΨΝΘ, όπως ανέφερα,
και στον ΟΚΑΝΑ- είναι άνθρωποι που δεν λειτουργούν ως δηµό-
σιοι υπάλληλοι, τουλάχιστον µέχρι στιγµής. Πιστεύουν σε αυτό
που κάνουν, έχουν πολύ αυξηµένο το αίσθηµα της προσφοράς
και είναι πάρα πολύ δεµένοι µε όλους αυτούς τους ανθρώπους.
Αυτό είναι ένα θετικό στοιχείο γι’ αυτούς που εργάζονται εκεί.

Από τη δική µας πλευρά, κάνουµε ό,τι µπορούµε, ό,τι είναι δυ-
νατόν. Αιτήµατα για να ανοίξουν κι άλλα κέντρα υπάρχουν. Του-
λάχιστον το ΚΕΘΕΑ αναφέρει ότι σε πάνω από δεκαπέντε,
δεκαοκτώ περιπτώσεις θέλουν να ανοίξουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ, κύριε Υπουργέ.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εκεί υπάρχει ένα πεδίο λαµπρό συνεργασίας της
τοπικής αυτοδιοίκησης µε το ΚΕΘΕΑ. Στα περισσότερα µέρη,
υπάρχει αυτή η καλή διάθεση. Κι εµείς θα παρέµβουµε όπου
µπορούµε να το κάνουµε αυτήν τη συγκεκριµένη χρονική πε-
ρίοδο.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η κ. Έλενα Ράπτη, Βου-

λευτής Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας, έχει το λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς οφείλω να διευ-

κρινίσω πως το άνοιγµα των δοµών χορήγησης υποκατάστατων
ήταν, κατά την προσωπική µου εκτίµηση, άµεση αναγκαιότητα,
προκειµένου να δώσουµε µία λύση σε ένα οξύ κοινωνικό πρό-
βληµα.

Το λέω µε την έννοια, πως πιθανώς δικαιολογεί το επείγον της
απόφασης, γιατί εδώ οι καθυστερήσεις µετριούνται σε ανθρώπι-
νες ζωές.

Ωστόσο, θέλω να επιµείνω σε ορισµένα σηµεία της ερώτησής
µου, µε βάση και την πρώτη σας τοποθέτηση.

Στο θέµα των ναρκωτικών ουσιών, ο τελικός στόχος είναι –
όπως κι εσείς σωστά είπατε- η απεξάρτηση και η επανένταξη του
ατόµου. Και αυτό µπορεί να γίνει µέσα από µία πολύ επίπονη ψυ-
χοθεραπευτική διαδικασία. Από εκεί, όµως, θα προέλθει το ζη-
τούµενο κοινωνικό αποτέλεσµα.

Συντηρώντας ανθρώπους εξαρτηµένους µε χορήγηση υποκα-
τάστατων, πόσο µειώνουµε το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ; Σή-
µερα είναι επτά χιλιάδες και αύριο, πιθανόν, δέκα χιλιάδες. Τι
µέλλον επιφυλάσσει αυτή η διαδικασία σε όσους ενταχθούν σε
αυτή; Επιµηκύνει το προσδόκιµο της ζωής τους. Είναι, όµως, αµ-
φίβολο για πόσο. Την ίδια ώρα, όµως, τους κρατάει εξαρτηµέ-
νους, τους κρατάει κοινωνικά ανένταχτους και χωρίς καµµία
ελπίδα να αναδιατάξουν τη ζωή τους, αποκτώντας δικαίωµα πάλι
στη ζωή.

Λέω, λοιπόν, να δούµε ένα συνολικότερο σχεδιασµό, που θα
δίνει βάση στα στεγνά προγράµµατα. 

Είπατε πόσες δοµές υπάρχουν σήµερα. Πιστεύω πως είναι
λίγες. Γιατί, λοιπόν, δεν επιχειρούµε να ανοίξουµε τα στεγνά προ-
γράµµατα ακόµα περισσότερο; Γιατί δεν αλλάζουµε τους όρους
της πραγµατικότητας;

Γνωρίζετε –είµαι βέβαιη- πως τα προγράµµατα που υπάρχουν,
έχουν περιορισµένες δυνατότητες στον αριθµό των περιστατικών
που µπορούν να διαχειριστούν.

Το να θέλει, λοιπόν, σήµερα ένας χρήστης να κάνει χρήση των
υπηρεσιών ενός στεγνού προγράµµατος και να µην µπορεί, απο-
τελεί ένα πολύ ουσιαστικό κοινωνικό έλλειµµα. Μπορούµε να δη-
µιουργήσουµε κρατικές δοµές στεγνών προγραµµάτων παντού.
Δεν είναι δύσκολο. Υπάρχει και το προσωπικό, υπάρχει και πολύ
µεγάλη εµπειρία. Μπορούµε, επίσης, να µεταβάλλουµε τις προ-
ϋποθέσεις ένταξης των εξαρτηµένων ατόµων στα προγράµµατα.
Μπορούµε ίσως, να αυξήσουµε το ηλικιακό όριο αποκλεισµού
από τα προγράµµατα χορήγησης υποκατάστατων, να ορίσουµε
αυστηρά το χρονικό ορίζοντα χρήσης, να βρούµε ένα πλαίσιο,
το οποίο θα κατευθύνει τους χρήστες στις δοµές των στεγνών
προγραµµάτων.

Δεν υποτιµώ τον πιθανό κίνδυνο µιας τέτοιας διαδικασίας, δη-
λαδή ο αποκλεισµός, να οδηγήσει εξαρτηµένα άτοµα ξανά στους
εµπόρους. Δεν µπορεί, όµως, να είναι αποδεκτό αυτό το ενδεχό-
µενο, να γεµίσει τις κοινωνίες µε εξαρτηµένους από τη µεθαδόνη
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και άλλες ουσίες, σε βάρος των µεγάλων πιθανοτήτων που θα
έχει µια µεγάλη εθνική προσπάθεια, να ενθαρρύνουµε τους χρή-
στες προς την εναλλακτική επιλογή των στεγνών προγραµµάτων.

Τέλος, θέλω να τονίσω πως αυτή η πρόταση για τη δηµιουργία
στεγνών προγραµµάτων, συγκεντρώνει την καθολική αποδοχή
της επιστηµονικής κοινότητας σε κάποιες, δε, περιπτώσεις ταυ-
τόχρονα µε την απόλυτη άρνησή της για τη χρήση των προγραµ-
µάτων υποκατάστασης. Μάλιστα, είναι σηµαντικό να πούµε, πως
τα ποσοστά επιτυχίας των στεγνών προγραµµάτων και στη χώρα
µας και στο εξωτερικό, είναι σηµαντικά για το µέγεθος του προ-
βλήµατος που καλούνται να διαχειριστούν. 

Αυτό, λοιπόν, που θα ήθελα σήµερα από εσάς, είναι να απο-
σπάσω τη δέσµευσή σας, πως θα αυξήσετε τα στεγνά προγράµ-
µατα απεξάρτησης µε τρόπο και σε αριθµό, που να δηµιουργεί
µια θεαµατικά µεγαλύτερη πιθανότητα να σωθούν οι συνάνθρω-
ποί µας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, ήταν τεκµηριωµένα όλα όσα είπε
η κυρία συνάδελφος. Χαίροµαι ιδιαίτερα που και εσείς συµφω-
νείτε ότι το πρόγραµµα της υποκατάστασης έπρεπε να γίνει.
Εξάλλου, θυµάµαι τη τοποθέτησή σας και στην Επιτροπή Κοινω-
νικών Υποθέσεων.

Πρέπει, όµως, να ξεκαθαρίσουµε δύο πράγµατα. Η θεραπεία
υποκατάστασης, είναι µια µορφή θεραπείας που απευθύνεται κυ-
ρίως σε άτοµα εξαρτηµένα από οπιούχα, από ηρωίνη κατά κύριο
λόγο. Αυτό έχει σηµασία και να πούµε δύο στοιχεία. Συνήθως,
τα άτοµα που έχουν εξάρτηση από ουσίες κατά 82,7% κάνουν
χρήση οπιοειδών, δηλαδή ηρωίνης κατά κύριο λόγο. Θέλω να
πω, επίσης, ότι η χρήση κάνναβης, χασίς, είναι περίπου στο
11,2% από τις τελευταίες µετρήσεις που έκανε το ΕΚΤΕΠΝ, ενώ
χρήση κοκαΐνης ή κρακ, κάνει το 4,4%  και χρήση ηρεµιστικών ή
υπνωτικών χαπιών, βενζοδιαζεπίνες, κ.λπ., ένα πολύ µικρότερο
ποσοστό.

Η θεραπεία υποκατάστασης αφορά, λοιπόν, σ’ αυτούς τους
ανθρώπους. Γιατί γίνεται αυτή; Διότι στοχεύει στον περιορισµό
ή τη διακοπή της χρήσης αυτής της ουσίας. Είναι πολύ σηµαν-
τικό, το άτοµο να απεξαρτηθεί από το όπιο ή από την ηρωίνη και
βεβαίως αυτό θα σηµάνει αµέσως διακοπή και της βλάβης της
υγείας του ατόµου, διότι η ουσία προκαλεί εξάρτηση, το άτοµο
δεν ενδιαφέρεται για το καλό της υγείας του και έχει πρόβληµα.

Επίσης, επειδή όλα αυτά τα άτοµα έχουν και µεγάλη νοσηρό-
τητα ιδιαίτερα σε λοιµώδη νοσήµατα, όπως είναι η ηπατίτιδα
κ.λπ., παραµένουν χωρίς ιατρική βοήθεια, χωρίς ιατρική φρον-
τίδα και πεθαίνουν πολύ νέα. 

Αυτό το φαινόµενο, προσπαθούµε, κατ’ αρχάς, να αντιµετωπί-
σουµε και µέσα απ’ αυτόν τον τρόπο που επιλέξαµε, βλέπουµε
πολύ καλά αποτελέσµατα. Τα προγράµµατα λειτουργούν εδώ και
µερικούς µήνες περίπου. Ξεκινήσαµε από το Σεπτέµβριο του
2011 και πάνε πολύ καλά τα πράγµατα. Προσέρχονται αυτοί οι
άνθρωποι. Ο στόχος, βεβαίως, είναι η µόνιµη απεξάρτηση, η επα-
νένταξη. Αυτό, µπορεί να γίνει µόνο µε τα στεγνά προγράµµατα.
Ποιος το αρνείται; Το δεχόµαστε. Είµαστε αρωγοί σ’ αυτήν την
προσπάθεια.

Επειδή είπατε όµως «γιατί να µην το κάνουµε;» και µπορεί να
µείνει η εντύπωση ότι αυτή είναι η λύση και εµείς κοιτάζουµε
αλλού, θέλω να πω ότι είµαστε εδώ, θα µπορέσουµε όποτε κα-
ταφέρουµε -σύντοµα κιόλας- να ενισχύσουµε αυτήν την προσπά-
θεια να ανοίξουν και σε άλλα µέρη. Θα το κάνουµε. 

Αυτήν τη στιγµή, όµως, πρέπει να πούµε την αλήθεια. Οι δυ-
νατότητες που έχουµε είναι αυτές. Στηρίζουµε τα, ήδη, υπάρ-
χοντα προγράµµατα και βεβαίως προτρέπουµε και παροτρύ-
νουµε την τοπική αυτοδιοίκηση, όπου µπορεί να το κάνει, να το
κάνει. Θα δούµε µέσα από τις δυνατότητες που µας δίνονται,
ίσως µε το θεσµικό πλαίσιο που την επόµενη εβδοµάδα θα ψη-
φίσουµε για να υπάρχει µεταφορά δηµοσίων υπαλλήλων από
δοµή σε δοµή, από υπηρεσία σε υπηρεσία, να ενισχύσουµε
αυτές τις δοµές, γιατί νέοι διορισµοί µπορεί να µην υπάρξουν,
αλλά τουλάχιστον να ενισχύσουµε αυτές τις δοµές µε ό,τι µπο-

ρούµε να κάνουµε. Θα το κάνουµε, λοιπόν, αυτό.
Το δεύτερο που πρέπει να σας πω, είναι ότι η µέθοδος αυτή

έχει δυστυχώς, δυσκολίες στην εφαρµογή της. Αυτός είναι ο
λόγος που δεν προτιµούν το πρόγραµµα τα εξαρτηµένα άτοµα.
Διότι ξέρετε πολύ καλά ότι σε ένα επίπεδο εκατό ατόµων δεν δέ-
χονται όλοι να µπουν σε αυτό το στεγνό πρόγραµµα. Και αυτό
είναι ένα θέµα, ένα πρόβληµα. Άρα, αυτή καθαυτή εγγενώς η
αδυναµία, καθιστά όλα τα άτοµα να πάνε προς αυτά τα προγράµ-
µατα. Είµαστε, όµως, εδώ και τα στηρίζουµε εξίσου και µε την
υποκατάσταση. Και θα συµβάλλουµε όλοι. 

Χαίροµαι ιδιαίτερα που επιµένετε –πολλές φορές έχει γίνει
κουβέντα εδώ- να στηρίξουµε αυτές τις ειδικές οµάδες, γιατί στο
κάτω-κάτω αφορούν νέα παιδιά, εφήβους και νέους ανθρώπους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Ο κ. Ζωΐδης, θα χαρεί ιδιαιτέρως για την ανακοίνωση που θα

κάνω τώρα. 
Κύριε συνάδελφε, αµέσως µετά, θα σας δώσω το λόγο να δια-

τυπώσετε την ερώτησή σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελ-
λήνων, είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί από το Γυµνάσιο Αστυπάλαιας και από το Γυµνάσιο
Χάρακα Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Λεβέντη, συναινείτε να περιµένετε για να συζητηθεί η
ερώτησή σας; Υπάρχει ένα αίτηµα του κ. Βορίδη να προηγηθεί η
ερώτησή του. Έχετε αντίρρηση;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Υπουργός είναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εποµένως, ευχαρι-

στούµε για την κατανόησή του τον κ. Αθανάσιο Λεβέντη.
Εισερχόµαστε στην πρώτη µε αριθµό 577/28-2-2012 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Νικό-
λαου Ζωΐδη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, σχετικά µε τη µεταφορά πιστώσεων από τους λογαρια-
σµούς των αεροδροµίων Ρόδου και Κω για τη χρηµατοδότηση
απαλλοτριώσεων του αεροδροµίου Χίου. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Ζωΐδη, θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Μαυρουδής Βορίδης.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Δωδεκανήσου του ΠΑΣΟΚ κ. Νικό-
λαος Ζωΐδης για να διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 15 Φεβρουαρίου 2012, πληροφορηθή-

καµε από την ανάρτηση στο διαδίκτυο –γιατί πρέπει να επισηµαί-
νουµε και νοµοθετικές πρωτοβουλίες που άλλαξαν τα κοινοβου-
λευτικά µας ήθη και αναφέροµαι στη «Διαύγεια»- την απόφαση
σας την οποία γνωστοποιήσατε διά του διαδικτύου, να µεταφερ-
θούν πιστώσεις 11.300.000 ευρώ από τον ειδικό λογαριασµό που
τηρείται στο αεροδρόµιο «Διαγόρας» της Ρόδου, από το λογα-
ριασµό που τηρείται στο αεροδρόµιο Θεσσαλονίκης 10.065.000
ευρώ και 5.900.000 ευρώ από τον ειδικό λογαριασµό που τηρεί-
ται στο αεροδρόµιο της Κω, για την κάλυψη των αναγκών απαλ-
λοτριώσεων στο αεροδρόµιο της Χίου, για έργα που θα γίνουν
στο αεροδρόµιο αυτού του νησιού. 

Ξεκαθαρίζω εξ αρχής ότι δεν αµφισβητώ το σύννοµο της από-
φασής σας, παρά το ότι ο ν. 3710/2008 που τροποποίησε το
ν.2963/2001, κατηγοριοποιεί κατά κάποιο τρόπο τη χρήση των
χρηµάτων που παράγονται από το τέλος εκσυγχρονισµού και
ανάπτυξης των αεροδροµίων µας. Λέει, δηλαδή, στο άρθρο 10
ότι τα χρήµατα αυτά, χρησιµοποιούνται για τις ανάγκες των αε-
ροδροµίων και της περιαερολιµενικής περιοχής των αεροδρο-
µίων που παράγονται ή σε άλλα αεροδρόµια ή για τις µελέτες
άλλων αεροδροµίων. Προκύπτει µια κατηγοριοποίηση η οποία
προφανώς δεν ετηρήθη.

Και δεν ετηρήθη, κύριε Υπουργέ, διότι γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι οι ανάγκες που έχουν τα δυο αεροδρόµια, της Ρόδου
και της Κω είναι ιδιαίτερα πιεστικές και είναι τέτοιες, που µερικές
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φορές, µερικές κατηγορίες των αναγκών αυτών, διακυβεύουν
ακόµα και την ίδια τη λειτουργία αυτών των δυο αεροδροµίων. 

Όταν, λοιπόν, έχουµε δύο αεροδρόµια, που δεν είναι απλώς
δύο έργα υποδοµής αλλά είναι δύο αναπτυξιακά εργαλεία, µε
δεδοµένο τον προσανατολισµό της Ρόδου και της Κω στη «µο-
νοκαλλιέργεια» του τουρισµού, όπου όλοι αντιλαµβανόµαστε τι
σηµαίνει να έχουµε επαρκή, αξιοπρεπή και ορθώς λειτουργούντα
αεροδρόµια, όταν υπάρχουν πιεστικές ανάγκες, που έχουν να
κάνουν και µε απαλλοτριώσεις στο αεροδρόµιο της Ρόδου που
εκκρεµούν και µε απαλλοτριώσεις στο αεροδρόµιο της Κω, που
επίκεινται και πρέπει να γίνει επέκταση και του διαδρόµου και
της πίστας προσγειώσεως αεροσκαφών, όταν υπάρχουν τόσες
ανάγκες, σας ερωτώ κύριε Υπουργέ: Πρώτον, µε βάση ποια µε-
λέτη και τίνος εισήγηση έγινε η µεταφορά αυτών των πόρων από
τα δύο αεροδρόµια της Δωδεκανήσου στο αεροδρόµιο της Χίου;

Δεύτερον, θεωρείτε ότι είναι εύλογο και δίκαιο για τις τοπικές
κοινωνίες να γίνει η µεταφορά αυτών των δύο πόρων; 

Τρίτον, είναι σαφές ότι περιµένω να ακούσω πώς προτίθεστε
να αντιµετωπίσετε τις µεγάλες ανάγκες που έχουν τα δύο αερο-
δρόµια της Δωδεκανήσου που ανέφερα, διότι µπορούµε όλοι να
αντιληφθούµε και την κρισιµότητα των αποφάσεών σας όσον
αφορά την τύχη αυτών των δύο αεροδροµίων και την αναγκαιό-
τητα που υπάρχει για να καλύψουµε υποδοµές, χωρίς τις οποίες
η Δωδεκάνησος και κυρίως η Ρόδος και η Κως καθίστανται εν
αµφιβόλω, εάν δεν λειτουργούν σωστά τα αεροδρόµιά τους, να
λειτουργήσουν ικανοποιητικά.

Θέλω, επίσης, να ξεκαθαρίσω κάτι προ της απαντήσεώς σας,
κύριε Υπουργέ. Δεν έχω απολύτως καµµία δυσκολία να απο-
δεχθώ ότι πρέπει η ελληνική πολιτεία να κάνει ό,τι µπορεί, για να
βελτιώσει το αεροδρόµιο της Χίου, όπως και κάθε άλλο αερο-
δρόµιο απανταχού της χώρας. Είναι άδικο -µακριά από εµένα
οποιαδήποτε τέτοια πρόθεση- να υπάρξει µια αντιπαλότητα µε-
ταξύ των τοπικών πληθυσµών της Δωδεκανήσου και της Χίου,
όσον αφορά την κάλυψη των αναγκών που και οι δύο νοµοί
έχουν. Προφανώς και πρέπει να κάνετε ό,τι µπορείτε και τη Χίο.
Ας το κάνατε όµως, ή κάντε παράλληλα κάτι για τη Δωδεκάνησο
ή αφήστε τα χρήµατα που παράγονται στη Δωδεκάνησο να επα-
νεπενδύονται σ’ αυτήν για τους λόγους που σας ανέφερα προ-
ηγουµένως. 

Κύριε Υπουργέ, περιµένω να ακούσω τις απαντήσεις σας και
θα αναφερθώ λεπτοµερέστερα στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων κ. Μαυρουδής Βορίδης έχει το λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Επειδή δηµιουργήθηκε κάποια αίσθηση και στον τοπικό Τύπο
από τη συγκεκριµένη απόφαση, επιτρέψτε µου να διευκρινίσω
µε την ευκαιρία αυτής της απάντησης ορισµένα πράγµατα, στα
οποία νοµίζω ότι και εσείς συµβάλατε µε την εισαγωγή σας να
διευκρινιστούν.

Το πρώτο είναι ότι ναι µεν τηρούνται λογαριασµοί για τα τέλη
αεροδροµίων ανά αεροδρόµιο, αλλά είναι ξεκάθαρο ότι αυτά δεν
είναι αφοσιωµένα στην κάλυψη των αναγκών του συγκεκριµένου
αεροδροµίου που τα παράγει. Συνεπώς, να συµφωνήσουµε ότι
προφανώς η απόφαση την οποία έλαβα είναι σύννοµη. 

Θέτετε ένα δεύτερο ερώτηµα, από τα πιο ενδιαφέροντα ερω-
τήµατα. Άραγε, οι σύννοµες ερωτήσεις είναι και δίκαιες; Και
επειδή υπήρξε και ένα δηµοσίευµα που έθετε και το ζήτηµα της
ηθικής ξανά, είναι άραγε ηθική αυτή η απόφαση;

Απάντηση: Ναι. Γιατί; Κατ’ αρχάς, είναι ορθή η ρύθµιση. Αυτή
η ρύθµιση και υπάρχει στο νόµο -µνηµονεύσατε τις διατάξεις-
αλλά υπάρχει και σε µια υπουργική απόφαση που υπογράφουν
ο κ. Βερελής και ο κ. Φλωρίδης το 2002, που ακριβώς αναγνωρί-
ζουν τι; Αναγνωρίζουν ότι τα τέλη που δηµιουργούνται σε κατ’
εξοχήν τουριστικά αεροδρόµια δεν γίνεται να µένουν µόνο για
την εξυπηρέτηση των αναγκών των αεροδροµίων, διότι αυτό θα
δηµιουργούσε κάτι το εγγενώς παράλογο, να µην υπάρχουν χρή-
µατα για να φτιαχτούν άλλα αεροδρόµια που έχουν µικρότερη
τουριστική κίνηση. Γίνεται, λοιπόν, και αναγνωρίζεται και από το
νόµο και απ’ αυτήν την υπουργική απόφαση ένα είδος ενοποι-
ήσεως αυτού του λογαριασµού εν τοις πράγµασι. Παρ’ ότι δια-

τηρούν την αυτοτέλειά τους οι λογαριασµοί, δίδεται η δυνατό-
τητα στον Υπουργό να κάνει τις κατανοµές που εκείνος κρίνει,
εκτιµώντας συνολικά τις αναπτυξιακές ανάγκες των αεροδρο-
µίων της χώρας. 

Συνεπώς, απάντηση: Είναι δίκαιη αυτή η κατ’ αρχάς ρύθµιση;
Δεν αναφέροµαι στην απόφασή µου. Θα σας πω για την από-
φασή µου. Κατ’ αρχάς, όµως, η ρύθµιση, έτσι όπως διατυπώνε-
ται, είναι δίκαιη; Ναι, είναι δίκαιη και πράγµατι είναι αναπτυξιακή. 

Ένα τρίτο ζήτηµα το οποίο δηµιουργείται και θα ήθελα απλώς
να το θέσω, είναι κάτι που έχει να κάνει µε το σύνολο του προ-
γράµµατος δηµοσίων επενδύσεων. Τα τέλη, τα οποία διαµορφώ-
νουν ένα συγκεκριµένο ύψος κάθε χρόνο, αυτά µπορούν να
αξιοποιηθούν µόνο για αεροδρόµιο. Δεν µπορεί, δηλαδή, να τα
πάρει ο Υπουργός από το λογαριασµό των αεροδροµίων, για να
κάνει ένα δρόµο ή ένα σιδηρόδροµο ή άλλα πράγµατα στο πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι,
ενώ επηρεάζουν και εντάσσονται στο συνολικό ποσό του προ-
γράµµατος δηµοσίων επενδύσεων, πάντοτε υπάρχουν ποσά τα
οποία θα πηγαίνουν για το αεροδρόµιο.

Αυτό δηµιουργεί, ας το πω, µία πίεση του προγράµµατος δη-
µοσίων επενδύσεων, να εξαντλεί, αν θέλει κάποιος να κινείται
αναπτυξιακά, το ποσό το οποίο υπάρχει ούτως ή άλλως για το
αεροδρόµιο. Γιατί αν δεν το εξαντλήσει, τότε αυτό το ποσό θα
παραµείνει µέσα, χωρίς να µπορεί να αξιοποιηθεί για κάτι άλλο.
Κάνει το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων αυτή η ρύθµιση τρό-
πον τινά να πιέζει για την ανάπτυξη των αεροδροµίων και να αφή-
νει ίσως και λίγο πιο πίσω άλλα έργα. Αυτό το λέω για να δούµε
το πλαίσιο. 

Γιατί πήρα αυτήν την απόφαση; Η απάντηση είναι απλή. Τα
χρήµατα έπρεπε να πάνε στη Χίο. Καταλαβαίνω ότι δεν θέλω να
δηµιουργήσετε αντιπαλότητα, γι’ αυτό και σας καλώ µέσα στα
πλαίσια της ευρύτητας που διαθέτετε, παρ’ ότι είστε Βουλευτής
Δωδεκανήσου, να δείτε την αναγκαιότητα. Έπρεπε να εκταµιευ-
τούν 27 εκατοµµύρια, γιατί αλλιώς παρήρχετο το δεκαοκτάµηνο
απαλλοτριώσεων και εποµένως, θα χάνονταν οι απαλλοτριώσεις
για το αεροδρόµιο της Χίου. 

Άρα, υπήρχε µία συγκεκριµένη αναγκαιότητα εκταµιεύσεως
για τη Χίο; Ναι. Και µάλιστα, έτσι έπρεπε να γίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Δεν ξέρω αν µπορώ να χρησιµοποιήσω το χρόνο της δευτερο-
λογίας, για να απαντήσω σ’ αυτό που κατά τη γνώµη µου «σας
καίει» περισσότερο, το αν επηρεάζεται το αναπτυξιακό πρό-
γραµµα για τη Δωδεκάνησο ή να το πω στη δευτερολογία µου. 

Δεν επηρεάζεται, αλλά να σταµατήσω εδώ, για να σας δώσω
χρόνο απαντήσεως και θα επανέλθω, για να σας πω γιατί δεν θα
επηρεαστεί για τη Δωδεκάνησο το πρόγραµµα των αεροδροµίων
και µε συγκεκριµένο τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Επ’ ευκαιρία, θέλω ευ-
χαρίστως να ανακοινώσω ότι παρακολουθεί τη συνεδρίαση και
ο πρώην Βουλευτής Δωδεκανήσου, ο κ. Τάσος Καραµάριος. Τον
καλωσορίζουµε. 

Ο κ. Ζωΐδης έχει το λόγο για να αναπτύξει την ερώτησή του. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΪΔΗΣ: Θέλω κι εγώ να καλωσορίσω στην Αί-

θουσα, κύριε Πρόεδρε, τον πρώην συνάδελφο, κ. Καραµάριο, και
µάλιστα υπό διπλή ιδιότητα, όχι απλά ως πρώην Βουλευτή, αλλά
και ως ενός ανθρώπου, ο οποίος έχει αναλώσει χρόνο και φαιά
ουσία για να αναδείξει τα ωφελήµατα που µπορεί να προκύψουν
για τις τοπικές κοινωνίες από το τέλος εκσυγχρονισµού αερο-
δροµίων, το γνωστό σπατόσηµο. 

Έχει ασχοληθεί πάρα πολύ ο κ. Καραµάριος. Και οφείλω, κύριε
Υπουργέ, παρά το ότι περίµενα ότι δεν θα χρειαζόταν να αιτιο-
λογήσετε το νόµιµο, -προσπάθησα να σας προλάβω, για να κά-
νουµε συζήτηση επί της ουσίας της απόφασής σας- να σας πω
ότι ο κ. Καραµάριος, µετά την απόφασή σας, στα πλαίσια των
κοµµατικών διεργασιών του κόµµατός του και πλέον και κόµµα-
τός σας, ανέλαβε πρωτοβουλίες, που έχουν να κάνουν µε την
υποχρεωτικότητα για σας της κάλυψης των αναγκών των αερο-
δροµίων της Δωδεκανήσου. Εξεδόθη και δελτίο Τύπου από τη
Νοµαρχιακή Επιτροπή της Νέας Δηµοκρατίας, όπου αναφέρον-
ται αυτά, το οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά, καίτοι είµαι απο-
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λύτως βέβαιος ότι το έχετε. 
Προσπάθησα να µην αναλωθούµε στα περί νοµίµου και ανα-

µένω µε αγωνία το τι θα µου πείτε στη δευτερολογία σας.
Επειδή, όµως, είµαι άνθρωπος καλής θέλησης, υπό την έννοια
του ότι θέλω και το δικό σας έργο να βοηθήσω, προτίθεµαι να
καταθέσω –και θα το κάνω αµέσως µετά τη συζήτηση στα Πρα-
κτικά- δύο λίστες αναγκαίων έργων, που αναφέρονται στα δύο
αεροδρόµια της Δωδεκανήσου. 

Θα σας αναφέρω µόνο για τη Ρόδο ένα σηµείωµα, όπου υπάρ-
χει µία έτοιµη εγκεκριµένη µελέτη για την ανακαίνιση και τον εκ-
συγχρονισµό των ηλεκτροµηχανολογικών εγκαταστάσεων και
σχετικών οικοδοµικών εργασιών παλαιού κτηρίου-αεροσταθµού
στο κρατικό αεροδρόµιο Ρόδου. Έχει περάσει όλα τα στάδια και
βρίσκεται έτοιµη προς δηµοπράτηση, µε προϋπολογισµό 20 εκα-
τοµµυρίων ευρώ προ ΦΠΑ.

Είναι ένα έργο που αναµένει χρόνια το αεροδρόµιο της Ρόδου,
διότι περιλαµβάνει την αντικατάσταση όλων των παλαιών και µη
αξιόπιστων, λόγω γήρανσης, ηλεκτρολογικών εγκαταστάσεων,
µεταξύ των οποίων το µοναδικό ηλεκτροπαραγωγικό ζεύγος φω-
τισµού του κτηρίου, το ηλεκτροπαραγωγικό ζεύγος φωτισµού
του διαδρόµου προσγείωσης των αεροσκαφών, που είναι προ-
βληµατικά και απαιτείται άµεση αντικατάστασή τους, µαζί µε
τους πίνακές τους, το φωτισµό των αιθουσών που είναι προβλη-
µατικός κ.ά.. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ, τις λίστες των
δύο έργων. Δεν τα έχω κοστολογήσει. Είναι πάρα πολλά τα εκα-
τοµµύρια που διαλαµβάνονται στους δύο καταλόγους ως πιεστι-
κές ανάγκες. Αυτό κάντε  το εσείς. Δεν περιµένω απάντηση
σήµερα, περιµένω όµως απάντηση γρήγορα και περιµένω και
απόφαση, κύριε Υπουργέ. 

Επαναλαµβάνω, µπορεί το δίκαιο να είναι και σύννοµο, να είναι
και αποδεκτό. Για τη Δωδεκάνησο και για τα δύο αεροδρόµια
είναι τόσο πιεστική η ανάγκη παραβάσεων, που διακυβεύει το
µοναδικό πόρο που έχουν τα νησιά, εάν κάτι δεν πάει καλά. Και
δεν είναι θέµα αντιπαλότητας µεταξύ των δύο κοινωνιών. Δεν
µπορούµε όµως να µην αναφέρουµε ότι έξι µήνες το χρόνο
έχουµε περίπου τετρακόσιες αφίξεις-αναχωρήσεις την ηµέρα
στην Ρόδο και διακόσιες στην Κω και άλλα αεροδρόµια έχουν
µία, δύο, τρεις το πολύ τέσσερις. Η συµφόρηση που γίνεται και
η εικόνα που βγάζουµε ως χώρα, υποδεχόµενοι τους επισκέπτες
µας, είναι τέτοια που πρέπει να µας βάλει, όχι απλά σε ανησυχία,
αλλά να µας υποχρεώσει σε πλήρη εγρήγορση.

Κύριε Υπουργέ, τα ξέρετε. Σας περιµένουµε και στη Ρόδο.
Αναφέρω απλά µία απόφαση, γιατί θα καταθέσω και άλλο ένα
πακέτο εγγράφων και ερωτηµάτων της πάλαι ποτέ Νοµαρχίας
και άλλων φορέων του νησιού της Ρόδου που αναφέρονται στις
ανάγκες του αεροδροµίου. Περιλαµβάνω δύο αποφάσεις, µία
του κ. Βερελή το 2004 που λέει ότι χρηµατοδοτεί µε 4 εκατοµ-
µύρια τον περιαερολιµενικό χώρο για τη διαµόρφωση µίας αξιο-
πρεπούς εµφάνισης σε αυτό το χώρο, που είναι η βιτρίνα µας,
καθώς και µία απόφαση του κ. Χατζηδάκη το 2007, που λέει ότι
δεν υπάρχουν χρήµατα. 

Πείτε µας, λοιπόν, πόσα χρήµατα παράγουν αυτά τα δύο αε-
ροδρόµια, την τελευταία δεκαετία τουλάχιστον και πόσα από
αυτά τα χρήµατα χρησιµοποιήθηκαν για την κάλυψη των αναγ-
κών αυτών των δύο αεροδροµίων. Περιµένουν να ακούσουν την
απάντησή σας και οι Ρόδιοι και οι Κώοι, διότι έτσι ίσως θα καλυ-
φθούν πικρίες που προκύπτουν ακόµη και από την ίδια την ανα-
κοίνωση της νοµαρχιακής επιτροπής του κόµµατός σας. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ζωίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλούµε να εξαντλήσετε τα επιχειρήµατά σας, αλλά και την ευαι-
σθησία σας για τη Ρόδο και την Κω.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω το εξής: Πολλοί µπο-
ρεί να µην το γνωρίζουν, αλλά εγώ διατηρώ δεσµούς, ειδικώς µε

τη Ρόδο γιατί εκεί υπηρέτησα, έχω κουµπαριές, έχω φίλους και
εποµένως η Ρόδος είναι αγαπηµένος µου προορισµός. Αντιθέ-
τως, µπορώ να σας πω ότι µε τη Χίο δεν έχω δεσµούς. Εν πάση
περιπτώσει, όµως, είχαµε µία πολύ πραγµατική και πιεστική
ανάγκη σε ότι αφορά τη Χίο. Εάν τα χρήµατα δεν κατεβάλλετο,
αυτά τα 27 εκατοµµύρια, στις 28/2/2012 παρήρχετο το δεκαο-
κτάµηνο των απαλλοτριώσεων. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΪΔΗΣ: Έχει παρέλθει ο χρόνος των απαλλο-
τριώσεων. Έχουν χαθεί απαλλοτριώσεις στη Ρόδο…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Δεν ξέρω. Στα χέρια µου δεν χάθηκε καµµία. 

Να το πω, λοιπόν, διαφορετικά. Δεν θα ήθελα να ξεκινήσω εγώ
καθυστερώντας την εξέλιξη ενός έργου στο αεροδρόµιο της
Χίου. Και ξαναλέω, καθυστερώντας όχι για ένα µήνα, για δύο, για
τρεις ή για πέντε, αλλά όλοι ξέρουµε τι σηµαίνει να χαθούν απαλ-
λοτριώσεις και να ξεκινήσει η διαδικασία των απαλλοτριώσεων
από την αρχή. Άρα, λοιπόν, εκεί υπήρχε µία πιεστική ανάγκη.

Θα σας πω επίσης τι είναι προγραµµατισµένο να γίνει στη
Ρόδο και στην Κω, σύµφωνα µε το πρόγραµµα το οποίο καταρ-
τίζει η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. Αυτά, λοιπόν, που είναι
προγραµµατισµένα να γίνουν, θα γίνουν. Δεν είναι κάτι το οποίο
θα σταµατήσει, γιατί οι λογαριασµοί αυτοί είναι µία ενιαία δεξα-
µενή. Μη κοιτάτε µόνο το λογαριασµό της Ρόδου. Θα κοιτάτε το
λογαριασµό του λεγόµενου σπατόσηµου ως ενιαίου συνόλου.
Αυτό έχει σηµασία να κοιτάτε εάν έχει ή δεν έχει λεφτά.

Και αν θέλετε να δείτε και ένα δεύτερο ζήτηµα που πρέπει να
κοιτάτε, να δείτε τι περιέχει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Αυτά τα δύο πράγµατα, αν κοιτάτε, ξέρετε τι µπορεί να
γίνει και τι δεν µπορεί να γίνει.

Άρα, λοιπόν, εκείνο το οποίο πρόκειται να γίνει, είναι: Εντός
του µηνός Μαρτίου θα δηµοπρατηθεί το έργο της επέκτασης του
διαδρόµου του Κρατικού Αερολιµένα της Κω, «ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ»,
προϋπολογισµού 3.000.000 ευρώ, ενώ, για τον ίδιο αερολιµένα
εντός του µηνός Απριλίου αναµένεται να δηµοπρατηθεί το έργο
κατασκευής του νέου αεροσταθµού προϋπολογισµού 30.000.000
ευρώ. Αυτά είναι προγραµµατισµένα και αυτά θα γίνουν. Δεν
είναι ότι σταµατάει κάτι. Προχωρούν κανονικά. 

Για τον Κρατικό Αερολιµένα της Ρόδου, «ΔΙΑΓΟΡΑΣ», συνεχί-
ζεται το έργο αναβάθµισης του πυροσβεστικού σταθµού προ-
ϋπολογισµού 1.400.000 ευρώ, ενώ η εγκατάσταση δύο ανελκυ-
στήρων και ηλεκτρικών κλιµάκων προϋπολογισµού 200.000 ευρώ
αναµένεται να ολοκληρωθεί εντός του µηνός Απριλίου. 

Παράλληλα, στον ίδιο Αερολιµένα πραγµατοποιούνται έργα
βελτίωσης του παλαιού αεροσταθµού, µαζί µε έργα στεγανοποί-
ησης, τα οποία θα ολοκληρωθούν εντός του µηνός Μαρτίου.
Τέλος, το έργο της αναβάθµισης του δαπέδου στάθµευσης αε-
ροσκαφών του Κρατικού Αερολιµένα Ρόδου, προϋπολογισµού
10.000.000 ευρώ, υπολογίζεται να δηµοπρατηθεί τον Ιούλιο του
2012. 

Αυτά είναι τα έργα, τα οποία είναι προγραµµατισµένα µέσα
στο επόµενο τρίµηνο και αυτά είναι έργα, τα οποία θα προχωρή-
σουν και δεν επηρεάζονται καθόλου από τη συγκεκριµένη από-
φαση την οποία έλαβα. 

Άρα, θα σας παρακαλούσα, αυτό να το µεταφέρετε µε την ακε-
ραιότητα που ξέρω ότι σας διακρίνει για όλα τα ζητήµατα, στους
Δωδεκανησίους, για να ξέρουν πρώτον, πώς λειτουργεί το ζή-
τηµα του λογαριασµού αυτού και δεύτερον, ότι από το πρό-
γραµµα το οποίο έχει καταρτίσει η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπο-
ρίας, αυτό το πρόγραµµα θα εκτελεστεί χωρίς την παραµικρή
επίδραση και χωρίς την παραµικρή καθυστέρηση.

Τώρα, εάν υπάρχουν άλλα, τα οποία επίσης πρέπει να γίνουν,
αυτά θα παρακαλούσα να έρθετε να τα συζητήσουµε, να τα
δούµε µε την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, να προγραµµα-
τισθούν, προκειµένου και αυτά να ξεκινήσουµε να τα κάνουµε και
να τα υλοποιούµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η αλήθεια είναι ότι ο διά-

δροµος της Χίου είναι στα όρια της επικινδυνότητας, αλλά κρα-
τάµε τις δεσµεύσεις του Υπουργού και για τα αεροδρόµια της
Χίου και της Ρόδου. Καλά ακούστηκαν αυτά ως δεσµεύσεις και
νοµίζω ότι πρέπει να κινηθεί το Υπουργείο για την άµεση υλοποί-
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ησή τους. 
Σειρά έχει η τελευταία προς συζήτηση η τέταρτη µε αριθµό

592/28-2-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή κ. Αθανάσιου Λεβέντη προς τον Υπουργό Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη κατασκευής
και λειτουργίας νοσοκοµείου στην Ανατολική Αττική.

Στην ερώτηση του κ. Λεβέντη θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Μιχαήλ Τιµοσίδης.

Παρακαλείται ο Βουλευτής Αττικής κ. Αθανάσιος Λεβέντης να
διατυπώσει την ερώτησή του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για πολλοστή φορά επανέρχοµαι σε αυτό το

τόσο καίριο θέµα ζωής, αν θέλετε, και υγείας της Ανατολικής Ατ-
τικής που αφορά οκτακόσιες χιλιάδες µόνιµους κατοίκους, που
υπερδιπλασιάζονται και υπερτριπλασιάζονται τα Σαββατοκύ-
ριακα και όλο το καλοκαίρι. 

Κάνω την ερώτησή µου εντελώς λακωνική, κύριε Υπουργέ. Θα
µπορούσα να παραθέσω πάρα πολλά, αλλά έχουν ειπωθεί, όµως,
τόσες πολλές φορές. Μέσα σε τρεις γραµµές σας λέω: Τι θα
γίνει επιτέλους µε αυτό το νοσοκοµείο; 

Εδώ πρέπει να υπενθυµίσω ότι υπάρχει µία άνιση κατανοµή
των υγειονοµικών µονάδων στη χώρα και γίνεται αυτό, γιατί δεν
υπήρξε ποτέ µια σωστή ολοκληρωµένη µελέτη. Δεν υπήρξε και
δεν υπάρχει ακόµα, κύριε Υπουργέ, υγειονοµικός χάρτης. Αυτό
και εσείς το είχατε δεσµευθεί, όχι εσείς προσωπικά, το Υπουρ-
γείο συνολικά, σαν Υπουργείο Υγείας της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, αλλά και τα προηγούµενα Υπουργεία και οι προηγούµε-
νοι Υπουργοί. Να πω ότι ο κ. Αβραµόπουλος είχε δεσµευθεί κα-
τηγορηµατικά. Να πω ότι ο κ. Παπανδρέου, που είναι και
Βουλευτής Αττικής, έχει δεσµευθεί επίσης κατηγορηµατικά ότι
θα προχωρήσει αυτό το έργο. Και, όµως, δεν γίνεται τίποτα.

Τι βλέπουµε στην πράξη; Βλέπουµε ότι έχουµε έναν άξονα
εδώ, τη Βασιλίσσης Σοφίας, που έχει είκοσι µεγάλα δηµόσια νο-
σοκοµεία. Υπάρχουν τέσσερα στρατιωτικά νοσοκοµεία στο κέν-
τρο της πρωτεύουσας, τα τρία στρατιωτικά και το ΝΙΜΙΤΣ,
επίσης, δύο νοσοκοµεία Παίδων και όλα τα άλλα και δεν υπάρχει
ένα νοσοκοµείο. Κανονικά, θα έπρεπε γι’ αυτό το χώρο και γ’
αυτό τον πληθυσµό να υπάρχουν δύο γενικά, µεγάλα οργανω-
µένα νοσοκοµεία.

Αντ’ αυτού τι γίνεται; Ακούµε ότι πρόκειται να γίνει στο Νταού
Πεντέλης –το έχουµε ξανασυζητήσει µαζί πριν από αρκετούς
µήνες- ένα υποτυπώδες νοσοκοµείο, µέσα σε κάποια παραπήγ-
µατα που είναι τα υπολείµµατα αυτού του νευροψυχιατρικού
ασύλου που υπήρχε και τώρα καταργήθηκε. 

Έχω πει επανειληµµένα –και το ξέρετε κι εσείς- ότι αυτό το νο-
σοκοµείο είναι έκκεντρο, δηλαδή δεν είναι στο κέντρο της περιο-
χής, την οποία πρέπει να εξυπηρετήσει. Και είναι µια περιοχή,
όχι µόνο πολυάνθρωπη αλλά και πολυσύχναστη. Έχει φοβερή
κυκλοφοριακή συµφόρηση. Όλοι πρέπει να κατευθύνονται προς
τα εκεί µέσω της µαραθώνιας διαδροµής. Έτσι κι αλλιώς, είναι
δεδοµένη η συµφόρησή της το µεγαλύτερο µέρος του χρόνου,
ιδιαίτερα σε περιόδους αιχµής. Επίσης, αυτό θα υποχρεώσει
όλους τους κατοίκους που θα ζητήσουν τη βοήθεια αυτού του
νοσοκοµείου, να ταξιδεύουν, να ταλαιπωρούνται, να ξοδεύονται
και να µην εξυπηρετούνται. Εκτός του ότι εκεί είναι ένας χώρος
που είναι απαγορευµένη ζώνη, είναι χαρακτηρισµένη ζώνη ειδι-
κής προστασίας. Δεν µπορεί να γίνει αυτό.

Περιµένω, λοιπόν, την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, αν και
τώρα τα περιθώρια έχουν στενέψει. Τουλάχιστον, τι έχει κατά
νου το Υπουργείο; Τι προγραµµατίζει να κάνει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Τιµο-
σίδης, Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, βλέποντας τα Πρακτικά, αλλά και τα στοι-
χεία που έχουµε στο Υπουργείο Υγείας, θέλω να δικαιολογήσω
και την επιµονή σας, αλλά και την σταθερότητα των επιχειρηµά-
των σας, διότι και το 2009 στην κ. Ξενογιαννακοπούλου είχατε
καταθέσει ερώτηση και το 2010 και το 2011 είχαµε µαζί την προ-
ηγούµενη απάντηση για ένα –συµφωνώ µαζί σας- σοβαρό θέµα
το οποίο δεν είχε βρει τη λύση του, δηλαδή την κατασκευή ενός

νοσοκοµείου στην Ανατολική Αττική, ιδιαίτερα στην περιοχή που
κι εσείς προηγούµενα αναφέρατε. Έχει αυξηθεί εκεί η µονιµό-
τητα των κατοίκων, αλλά είναι και µια περιοχή που είναι πέρασµα
όλου του λεκανοπεδίου, τουλάχιστον µεγάλου ποσοστού των κα-
τοίκων του κέντρου της Αθήνας και γενικότερα της ευρύτερης
περιοχής Αθηνών. 

Υπάρχει µια προϊστορία –τη γνωρίζετε, δεν κρίνω σκόπιµο να
την αναφέρω- µε τελευταία την απόφαση, τον προγραµµατισµό
να υλοποιηθεί µε ΣΔΙΤ βάσει του ν. 3389/2005. Και τότε είχε εκ-
πονηθεί από τη ΔΕΠΑΝΟΜ µία µελέτη σκοπιµότητας για την ανέ-
γερση διακοσίων πενήντα κλινών ενός γενικού νοσοκοµείου,
καθώς και κέντρου αποθεραπείας και αποκατάστασης στην πε-
ριοχή Νταού Πεντέλης, όπου λειτουργούσε τότε το Νευροψυχια-
τρικό Αττικής. Αυτό βεβαίως, θεωρώ ότι σωστά σταµάτησε να
υπάρχει. Ανακλήθηκε αυτή η απόφαση και αναζητείται από τότε,
αναζητούν κι από εµάς τη δυνατότητα να κατασκευαστεί ένα νο-
σοκοµείο στην ευρύτερη περιοχή. Μάλιστα, πριν από ένα-δύο
χρόνια περίπου, το ΕΣΠΑ δεν είχε µεγάλες απορροφήσεις και
ήταν µια καλή ευκαιρία. Δεν βρέθηκε όµως ο κατάλληλος χώρος,
που πολύ εύκολα θα µπορούσε να δώσει τη δυνατότητα να προ-
χωρήσουµε σε µελέτη και σχεδιασµό.

Καταλήξαµε –κι αυτό έχω να σας καταθέσω- να κατασκευαστεί
ένα µικρότερο νοσοκοµείο εκατό-εκατόν είκοσι κλινών στην πε-
ριοχή του Νταού Πεντέλης, σε µια περιοχή που µπορεί να γίνει
δόµηση, όχι µεγαλύτερη από αυτό. Το νεότερο που έχω να σας
καταθέσω είναι ότι υπάρχει µελέτη σκοπιµότητας για τη δηµιουρ-
γία αυτού του µικρού νοσοκοµείου, βεβαίως µε παράλληλη αξιο-
ποίηση και αναβάθµιση των υπαρχόντων δοµών ως ένα κέντρο
υγείας µικρότερο, αστικού τύπου, παροχής υπηρεσιών, δεδοµέ-
νου ότι σήµερα υπάρχει η δυνατότητα να γίνονται εκεί κάποιες
εργαστηριακές εξετάσεις, υπάρχουν κάποια εξωτερικά ιατρεία
τα οποία λειτουργούν, όπως λειτουργούν, και παρέχουν εκεί
υπηρεσίες. 

Άλλη πρόσφορη περιοχή. Θυµάµαι τη δική σας σκέψη και πρό-
ταση να κατέβει χαµηλότερα ο χώρος κατασκευής. Δεν είναι στη
διάθεση του Υπουργείου κάτι νεότερο για να πω περισσότερα.

Επειδή όµως θίξατε και το θέµα του υγειονοµικού χάρτου,
είναι ευκαιρία στη δευτερολογία µου να πω µερικά πράγµατα γι’
αυτόν τον υγειονοµικό χάρτη, για το πού βρισκόµαστε τουλάχι-
στον.

Κύριε  Πρόεδρε, περισσότερα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο κ. Αθα-

νάσιος Λεβέντης να αναπτύξει την ερώτησή του.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
Κύριε  Υπουργέ, να δούµε αυτόν τον υγειονοµικό χάρτη κά-

ποτε, γιατί εδώ έχω ακούσει µέσα σε αυτήν τη Βουλή από όλους
τους παρελάσαντες Υπουργούς Υγείας επί µια δεκαετία τουλά-
χιστον να επαναλαµβάνεται το ίδιο και το ίδιο και να µην προχω-
ράει. Και δεν πιστεύω ότι έτσι όπως πάµε θα προχωρήσει και
τώρα.

Κύριε  Υπουργέ, µου κάνει εντύπωση. Σε αυτόν τον τόπο αν
είναι να γίνει, ας πούµε, ένα µεγάλο σούπερ µάρκετ, αν είναι να
γίνει ένα mall, αν είναι να γίνει οτιδήποτε, κατευθείαν βρίσκεται
χώρος. Παραδείγµατος χάριν, υπήρχε ένας χώρος που ήταν τα
παλιά εργοστάσια Καµπά. Τα δεσµεύσανε τα mall. Μπορούσε να
γίνει εκεί πέρα και πάρκο και χώρος νοσοκοµείου. Το αφήσαµε.
Αν θέλετε, αύριο το πρωί πάµε µαζί, κύριε Υπουργέ, να σας δείξω
εγώ τριακόσιους χώρους. Δεν είναι αυτό, λοιπόν. Λείπει η πολι-
τική βούληση. 

Και αν θέλετε, σχετικά µε το κόστος -γιατί λέµε «ποιο θα είναι
το κόστος»- το έχω επαναλάβει πολλές φορές και θα το πω άλλη
µια φορά, κύριε Υπουργέ, και τώρα ότι το κόστος κατασκευής
ενός νοσοκοµείου από το οικόπεδό του, την κατασκευή του, τον
εξοπλισµό του, όλα αυτά συνολικά κάνουν όσο το ετήσιο κόστος
λειτουργίας του. Αυτό είναι κάτι που παγκοσµίως ισχύει και
ισχύει και στη χώρα µας. Δυστυχώς όµως, αυτό δεν το αξιολο-
γούµε. Υπάρχουν απέραντες εκτάσεις στο χώρο των Μεσογείων,
κύριε Υπουργέ, για να γίνει το νοσοκοµείο. Δεν είναι εκεί το πρό-
βληµα, άλλο είναι, ότι υπάρχουν ενδεχοµένως συµφέροντα ή -
αν θέλετε- δεν θέλουµε να διαθέσουµε γι’ αυτήν την πολύπαθη
υγεία. Προτιµούµε να τα διαθέτουµε αλλού. 
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Και βέβαια, λέµε τώρα ότι θα κάνουµε ένα χώρο εκεί, στο
Νταού Πεντέλης, εκατόν είκοσι κρεβατιών. Σας το έχω ξαναπεί,
κύριε Υπουργέ. Εκατόν είκοσι κρεβάτια για επτακόσιες χιλιάδες
κατοίκους είναι αστείο νούµερο. Πηγαίνετε σε οποιοδήποτε νο-
σοκοµείο εφηµερεύει. Κάθε µέρα που εφηµερεύει, θα πρέπει να
κάνει το λιγότερο διακόσιες µε τριακόσιες εισαγωγές. Τι θα κά-
νετε, λοιπόν, σε αυτό; Ας µην κάνουµε ένα νοσοκοµείο ιµιτασιόν,
ένα νοσοκοµείο «µαϊµού». Αυτό θα είναι κοροϊδία και για εσάς,
και για εµάς. Ξέρω την ευαισθησία σας, ξέρω την ακεραιότητά
σας και δεν νοµίζω ότι θα θελήσει να κοροϊδέψει κανένας µας
αυτόν τον κόσµο ότι δήθεν κάναµε νοσοκοµείο και µάλιστα, να
εµφανίζονται διάφοροι πολιτικοί και να δηµοσιοποιούν ότι: «Κα-
τόπιν ενεργειών µου» –λέει- «προχωρεί το νοσοκοµείο». Είναι
αστεία πράγµατα αυτά. Πρέπει να ξεφύγουµε κάποτε σε αυτόν
τον τόπο από αυτού του είδους τις µικροπολιτικάντικες πρακτι-
κές. 

Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα έργο απαραίτητο, ένα έργο το οποίο
έχει απελπιστικά καθυστερήσει και θα µπορούσε κανένας να
υψώσει πάρα πολύ τους τόνους εδώ γι’ αυτήν την κοροϊδία, που
συστηµατικά ασκείται εναντίον αυτού του κόσµου των επτακο-
σίων χιλιάδων, ο οποίος υπερδιπλασιάζεται και υπερτριπλασιά-
ζεται και ο οποίος δεν έχει τη στοιχειώδη κάλυψη την οποία
χρειάζεται για να πούµε ότι προσφέρονται σύγχρονες και υψη-
λού επιπέδου υπηρεσίες υγείας. Χρειάζεται ένα µεγάλο νοσοκο-
µείο, δύο εγώ πιστεύω και επιµένω σαν γιατρός, αλλά ένα
τουλάχιστον να ξεκινήσει. 

Να θυµίσω και αυτό και να τελειώσω, κύριε  Πρόεδρε, ότι στον
τόπο µας για να ξεκινήσει ένα νοσοκοµείο, από τη στιγµή που θα
βρεθεί ο χώρος και θα αρχίσουν τα σχέδια και θα αρχίσει η κα-
τασκευή, µέχρι να ολοκληρωθεί και να λειτουργήσει, θέλει το λι-
γότερο είκοσι χρόνια. Είκοσι χρόνια πρέπει να υπολογίσουµε,
κατά τους µετριοπαθέστερους υπολογισµούς, για να µπορέσει
να λειτουργήσει ένα νοσοκοµείο. Ας κινηθούµε, λοιπόν, πριν
έχουµε οδυνηρές συνέπειες, ακόµα µεγαλύτερες από αυτές τις
οποίες ήδη υφίσταται ο πληθυσµός εκεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Τιµοσίδης για τη
δευτερολογία του.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.

Εκτιµώ ιδιαίτερα τον κ. Λεβέντη, κύριε  Πρόεδρε, και ποτέ δεν
διανοούµαι να υποστηρίξω θέσεις, που είπατε κατόπιν ενερ-
γειών. Νοµίζω ότι δεν τιµά τον πολιτικό κόσµο…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Δεν αναφέρεται σε εσάς, κύριε
Υπουργέ.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ξέρω. Θα συµφωνήσω, λέω, στην εκτίµηση που
κάνετε. Έτσι πρέπει να κάνουµε. 

Κύριε  Λεβέντη, πρέπει επιτέλους να κατανοήσουµε ότι αν η
χώρα έχει φτάσει σε αδιέξοδα πραγµατικά, ήταν γιατί όλοι µας
δεν λέγαµε την αλήθεια, όπως είναι, την πραγµατική διάσταση
των πραγµάτων. Την καλύπταµε, τη λέγαµε διαφορετικά.

Εγώ, λοιπόν, προσπάθησα να σας πω κάτι πολύ συγκεκριµένο:
τι υπάρχει αυτή τη στιγµή. Αυτός είναι ο σχεδιασµός, βρίσκεται
σε επίπεδο µελέτης κατασκευής από τη ΔΕΠΑΝΟΜ, η οποία

αυτή την περίοδο έχει τις δυσκολίες δεδοµένης της αλλαγής,
όπως ξέρετε, των δυνατοτήτων που είχε στο παρελθόν. Η ίδια η
ΔΕΠΑΝΟΜ, ως µία αυτοτελής υπηρεσία, είχε τις δυνατότητες να
µελετήσει ή να προχωρήσει σε κατασκευές, παρακολούθηση του
έργου κ.λπ..

Τα στοιχεία που µπορεί κανείς να πει ότι έχουµε προχωρήσει
σχετικά µε το θέµα της δηµιουργίας νοσηλευτικής µονάδας στην
περιοχή της Ανατολικής Αττικής είναι µέχρι στιγµής η έγκριση
σκοπιµότητας γι’ αυτόν τον αριθµό κλινών στην περιοχή ακριβώς
του Νταού Πεντέλης. Δεν υπάρχει κάτι άλλο και νοµίζω ότι
όποιος πει κάτι περισσότερο δεν θα πει τα πράγµατα µε το όνοµά
τους, όπως βρίσκονται µέχρι στιγµής. 

Εγώ συµφωνώ µαζί σας στην αναγκαιότητα και νοµίζω ότι είναι
κάτι αναγκαίο για την περιοχή. Είναι κάτι που το κρατώ και να
είστε βέβαιος ότι εάν δεν έχουµε άλλες εξελίξεις, είναι κάτι που
τουλάχιστον ως προτεραιότητα το θεωρώ δεδοµένο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θέλω να σας πω, επειδή αναφερθήκατε στον υγειονοµικό
χάρτη ότι, έτσι είναι. Πέρασαν δέκα χρόνια που ξεκίνησε. Όµως,
θέλω να δεχθείτε ότι επί των ηµερών µας έχει τρέξει ο υγειονο-
µικός χάρτης …

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Τρέχει, αλλά πότε θα τερµατίσει;
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): …και υπάρχει τελική δέσµευση του φορέα που
τον υλοποιεί ότι τον Ιούνιο του 2012 θα µας φέρουν επιτέλους,
τα στοιχεία γιατί, όπως ξέρετε πολύ καλά, ένας υγειονοµικός
χάρτης είναι µία ζωντανή υπόθεση: προστίθενται στοιχεία είτε
όταν δηµιουργούνται, καινούργια δεδοµένα ή καινούργιες µονά-
δες είτε όταν αφαιρούνται µονάδες. Πρέπει να είναι ζωντανός
και πρέπει να είναι και επίκαιρος ένας υγειονοµικός χάρτης. 

Όλο το εργαλείο και όλη η µεθοδολογία που ξέρετε και ανα-
πτύξαµε πολλές φορές σε επιτροπές, είναι αυτή ακριβώς: αυτός
δουλεύεται και έχει δοθεί καταληκτική ηµεροµηνία να µας τον
παραδώσουν φέτος, για να µπορέσει το Υπουργείο να κάνει την
υπόλοιπη δουλειά και να επικαιροποιεί όλα τα στοιχεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα πω βεβαίως, ότι ένα νοσοκοµείο σε µία περιοχή είναι ανα-
πτυξιακή υπόθεση. Η παρουσία του, η κατασκευή και η λειτουρ-
γία ενός νοσοκοµείου, πέρα από το ότι προσφέρει στην υγεία και
αντιµετωπίζει επείγοντα περιστατικά, έχει και αναπτυξιακά χαρα-
κτηριστικά, διότι ένας πολίτης που µπορεί να προσφεύγει έγ-
καιρα σ’ αυτό, και λιγότερες επιπλοκές και λιγότερα προβλήµατα
και λιγότερες αναπηρίες θα παρουσιάσει. Είναι αναπτυξιακός µο-
χλός, λοιπόν, σε µία περιοχή και θα συµφωνήσω µαζί σας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.43’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη προσεχή Δευτέρα 5 Μαρτίου 2012 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργα-
σία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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